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POLICIE ČR VARUJE PŘED
PODVODNÍKY V ONLINE PROSTŘEDÍ

Policisté se v poslední době stále častěji setkávají s případy
podvodného jednání, které probíhá zejména v online prostředí, tedy
internetu. Tyto případy mají podobný scénář. Podvodníci se za pomoci
telefonu i sociálních sítí snaží navázat kontakt s konkrétním občanem
a vylákat od něj pod smyšlenými příběhy finanční prostředky. A jak
takové podvodné jednání probíhá?

 
VYLÁKÁNÍ PŘÍSTUPOVÝCH ÚDAJŮ K PLATEBNÍM 

KARTÁM A INTERNETOVÉMU BANKOVNICTVÍ
Tyto podvody mohou probíhat po telefonu, v SMS zprávách nebo        
 v aplikacích jako WhatsApp či Messenger, případně může přijít takový
požadavek i formou e-mailu. Podvodník se často vydává za
zaměstnance bankovní instituce a požaduje přístupové údaje               
 k platebním kartám a internetovému bankovnictví. Pokud je volaný
poskytne, následně si převede jeho peníze na jiný účet, často si na něj
vezme i statisícový úvěr. 
Policie v tomto případě radí a doporučuje:
•NEREAGUJTE na pokyny v příchozích zprávách k poskytnutí
soukromých informací (např. tel. číslo)
•NIKOMU nesdělujte kód (bezpečnostní, ověřovací, jednorázový), který
Vám přišel nečekaně a někdo jej chce přeposlat
•VŽDY využijte při vstupu do internetového bankovnictví přímé cesty,
nikdy přes okno reklamy (hrozí nebezpečí podvržené stránky),
nejbezpečnější jsou mobilní aplikace a dvoufázové ověření
•BANKOVNÍ INSTITUCE po klientech nikdy nepožadují zadávat citlivé
informace formou emailových či SMS zpráv
•V PŘÍPADĚ POCHYBNOSTÍ sami kontaktujete telefonickou linku vaší
banky a ověřte si jejich požadavek
•NENECHTE se přesměrovat na jiné stránky, které jsou často 
k nerozeznání od oficiálních stránek bank či státních institucí
(ministerstvo, pošta, úřady)
•VKLADOMAT (BITCOINMAT apod.) není úschovnou žádné banky,
nevkládejte do něj pro ochranu peníze, které jste vybrali ze svého účtu
na radu „bezpečnostního experta“ 

 

•VÝHODNÉ INVESTICE do kryptoměny zvažte, ale nikdy si
nenechávejte nainstalovat program na vzdálený přístup (AnyDesk
apod.) do svého zařízení – klíče od bytu také nedáváte cizím lidem
•NEREAGUJTE na nabídky snadného výdělku poskytnutím svého účtu
k jiným transakcím – můžete se stát spolupachatelem trestného činu

 
PODVOD TYPU „AMERICKÝ VOJÁK“

V tomto případě podvodníci těží ze získání důvěry zejména osoby
opačného pohlaví pod záminkou společné budoucnosti.  Snaží se
zkontaktovat osobu (oběť) přes různé komunikační portály, ať už
seznamky či sociální sítě, mnohdy za využití Google překladače.
Ústředním motivem tohoto podvodu, a tedy vymyšleného příběhu,
bývá slib společného života, přesun majetku a návnadou pak zlato,
peníze či jiné cennosti. Když získá důvěru, požádá o pomoc dostat tyto
komodity z nějakého nebezpečného místa typu Afghánistán, Sýrie      
 a podobných států, kde jsou přítomny mezinárodní síly, apod.
Podvodník se zpravidla vydává za amerického vojáka, námořníka,
právníka, lékaře či úředníka, ale i umělce, kteří jsou zde na misi, mají
ušetřené peníze, nebo mají možnost získat třeba dědictví      a potřebují
nalézt někoho, kdo jim pomůže s vyvedením zmiňovaného bohatství
mimo nebezpečnou zemi, případně jim tím pomůže se záchranou
života. Následuje příslib společné budoucnosti se zajištěným člověkem,
popřípadě příslib na podílu z majetku. Dalším varovným momentem
jsou opakující se žádosti o zaslání finančních prostředků. 
Policie v tomto případě radí a doporučuje:
•BUĎTE OPATRNÍ a nikomu neznámému, natož internetovému příteli,
neposílejte žádné finanční prostředky
•VŽDY v takovýchto případech poproste o názor dalšího člověka, který
se na situaci bude dívat nezatížený předešlou romantickou či
naléhavou komunikací

 
PŘI PODEZŘENÍ NA PROTIPRÁVNÍ JEDNÁNÍ UDĚLEJTE

DOKUMENTACI (SNÍMKY OBRAZOVKY, ZÁLOHY E-MAILŮ 
A KOMUNIKACE) A NAHLASTE VŠE NA NEJBLIŽŠÍM

ODDĚLENÍ POLICIE ČESKÉ REPUBLIKY NEBO NA TÍSŇOVÉ
LINCE 158!

 

 KRAJSKÉ ŘEDITELSTVÍ POLICIE 
KRÁLOVÉHRADECKÉHO KRAJE
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Slovo starosty
Vážení občané,

začátek února je tradičně spojen s polo-
letním vysvědčením, pololetními prázdni-
nami a postupným vyhlížením konce zimy. 
Jedna z únorových pranostik nicméně říká: 
„Jestli únor honí mraky, staví březen sněhu-
láky“. Národ lyžnický bude spíše mraky vzý-
vat a doufat, že přinesou tolik chybějící sníh, 
a prodloužené zimní radovánky, ale velká 
část populace bude doufat ve slunné dny 
a brzké jaro. V tuto chvíli nelze odhadovat, 
jaké počasí nám únor přinese, takže k tomu-
to lze jen uzavřít, že buď to vyjde, nebo ne…

Celým lednem nás provázely prezident-
ské volby. Přinesly řadu zajímavých debat, 
řadu odborných vysvětlení k pojmům nebo 
ústavním základům, o kterých laik povětši-
nou má malé povědomí. Přinesly i další so-
ciologickou sondu do nálad naší společnos-
ti, přinesly možná až moc emocí, nesvárů, 
odsudků a zavržení. Přinesly velkou volební 
účast, kterou považuji nicméně za paradox-
ní v porovnání s nízkou účastí v komunál-
ních volbách. Opravdu nás tak zajímá, kdo 
(bez reálných exekutivních pravomocí) sedí 
na Pražském hradě, ale je nám jedno, kdo 
bude spravovat naši obec? Vedle této otázky 
pak pro mne volby přinesly i řadu dalších 
otázek, na které marně hledám odpověď. 
Proč nejsme schopni pracovat kriticky s in-
formacemi? Jak je možné tak snadno rela-
tivizovat pravdu? Proč prokázané dezin-
formace obhajujeme svobodou slova? Proč 
jsme ochotni přijmout jednoduchou lež, 
a nemáme dost sil na hledání složité prav-
dy? Proč jako společnost ve volebních klá-
ních hledáme politické spasitele na místo 
kompetentních osob? Ale nechme otázky 
k dalším debatám. Z voleb vzešel nakonec 
nový prezident naší země! Sláva vítězi, čest 
poraženým. V dalších týdnech uvidíme, zda 
byla jeho volební hesla jen šikovným trikem 
PR manažerů, nebo zda je skutečně tako-
vým, za jakého se v kampani vydával. 

Na správu obcí má prezident vícemé-
ně nulový dopad, proto se pojďme věno-
vat tomu, co zajímavého se v našem městě 
za poslední měsíc událo.

Opět začala téct Jůlinka! To, co jsme de-
klarovali a očekávali, se 10. 1. stalo skuteč-
ností. Srážky, které spadly na našem území 
před koncem roku, včetně sněhové nadílky, 
ve spojení s tím, že nedošlo k zámrzu, vsákly 
do zemských vrstev, a dnes nám opět (byť 
zatím dost rezervovaně) vyvěrají z naší ar-
tézské studny. Jelikož nám další osud Jůlinky 
není lhostejný, chceme v příštích týdnech 
a měsících prověřit všechny okolnosti, jaké 
vedly (či mohly vést) k tomu, že Jůlinka pře-
stala téct. Město dlouhodobě spolupracuje 
s RNDr. Korošem z Hydrologické společnos-
ti ve věci vzorkování a měření vod z Jůlinky, 
přičemž pohledem do statistik odběru 
jsme ověřili, že množství vod vyvěrajících 
z Jůlinky v roce 2022 odpovídá dlouhodo-
bému průměru za poslední 4 roky. Nyní 
nás čeká prověření vztahů mezi množstvím 
spadlých srážek v území a průtocích na vod-
ních tocích, neboť přes větší spad srážek 

na konci léta a začátku podzimu, se tento 
stav neprojevil v dotaci podzemních vod. 
Rozhodli jsme se pro provedení kamerové 
prohlídky vrtu, abychom ověřili skutečný 
stav v podzemí, a provedli pasportizaci vrtu, 
neboť v tuto chvíli nevíme, zda byla Jůlinka 
provedena jako vrt bez vystrojení ocelovou 
přírubou, případně, zda bylo vystrojení pro-
vedeno, či provedeno jev části. Tyto kroky 
budou provedeny v rámci tzv. karotáže, při 
které bude rovněž ověřena mocnost pod-
zemních přítoků, jejich směr a další důle-
žité aspekty, které nám pomohou v dalších 
krocích. Jakmile budeme mít veškeré tyto 
podklady zpracované, svoláme společné 
jednání mezi vodoprávním úřadem a VAK 
Náchod, abychom se domluvili na společ-
ném přístupu k odběru podzemních vod ze 
dna Polické pánve v dalších letech.

V průběhu ledna jsme zahájili ve spojení 
s firmou Enviros práce na zpracování studie 
pro vyhledání optimálního řešení rekon-
strukce plynové kotelny v naší základní ško-
le. Kotelna v ZŠ byla původně plynofikována 
v roce 1997 při plynofikaci města, přičemž 
stávající kotle pomalu dožívají a vyžadu-
jí stále častěji náklady na údržbu. Studie 
bude zpracována jako podkladový materiál 
pro podání dotační žádosti z Operačního 
programu životní prostředí, přičemž sou-
částí dotačního projektu by nebyla pouze 
výměna zdroje vytápění, ale i rekonstrukce 
rozvodny a otopné soustavy. Tato investiční 
akce by měla po realizaci pomoci snížit ná-
klady na energie pro vytápění o dalších více 
jak 30%. Pro ověření konečné výše úspory 
bude rozhodné, jaký typ zdroje vytápění 
bude nakonec zvolen. Dotační program na-
bízí přechod na tepelné čerpadlo či na mi-
krokogenerační jednotku, ale úsporu by 
přinesl i přechod na kondenzační plynové 
kotle. Studie by měla být dokončena do po-
loviny března, a následně bychom měli 
do konce května připravit podání dotační 
žádosti.

Vedle investice do rekonstrukce kotel-
ny školy chceme dále pracovat i na zvýše-
ní energetické soběstačnosti města, proto 
jsme přistoupili k zadání studie na umístění 
fotovoltaických elektráren (FVE) na (někte-
ré) budovy města. Elektrická energie vyro-
bená na těchto FVE by primárně sloužila 
ke spotřebě v daných budovách (ZŠ, MŠ), 
nicméně chceme, aby případné přetoky zů-
staly „ve městě“, a my je mohly využít pro 
zásobování veřejného osvětlení, provozu 
koupaliště či jiných provozů. Současně kla-
deme důraz i na to, aby případné přetoky 
mohly být v budoucnu předmětem obcho-
dování v rámci komunitní energetiky.

Velkým tématem pro obce v našem úze-
mí je nastavení alokací dotačních programů, 
které potečou na záměry v našem území 
z prostředků Integrovaného operačního 
programu (IROP) prostřednictvím naší MAS 
Stolové hory. V minulosti se nám celkem 
dařilo tyto prostředky čerpat, a byl bych 
velmi rád, pokud bychom obdobně úspěšní 
byli i v dalším období. Nabídka možností je 

zatím celkem pestrá, a bude záležet na vy-
jednávání mezi obcemi, jakož i na konečném 
rozhodnutí valné hromady MAS, do kterých 
oblastí, a v jakých objemech prostředky po-
tečou. Pro vaši představu jen uvedu oblasti, 
do kterých by mohly nakonec dotace směřo-
vat: chodníky, cyklostezky, opatření na zvý-
šení bezpečnosti nemotorové dopravy, pod-
pora jednotek sboru dobrovolných hasičů, 
infrastruktura základních škol (polytech-
nické učebny, školní klidové zóny, kabinety), 
revitalizace kulturních památek, vybavení 
městských muzeí, rekonstrukce a vybavení 
knihoven, infrastruktura cestovního ruchu. 
Skoro každý si jistě vybaví nějaký ten pro-
jekt, který by té či oné oblasti pomohl. My 
musíme nyní počkat, kam nakonec budou 
prostředky IROP přes MAS nasměrovány, 
nicméně řadu záměrů již připravujeme 
a některé již připraveny máme. Oproti mi-
nulému období budou ovšem tyto projekty 
hodnoceny a posuzovány jiným způsobem, 
než na jaký jsme byli zvyklí. Po podání žá-
dosti bude nejprve provedeno obecné hod-
nocení záměru (z hlediska vhodnosti, účel-
nosti, naplnění kritérií programu, apod.), 
a teprve po jeho schválení bude v druhém 
kroku záměr dopracován a dokončeno jeho 
hodnocení, včetně následného přidělení do-
tace. Na straně jedné to obcím sníží náklady 
na přípravu projektů (nebude třeba projek-
tovat tzv. do šuplíku), na druhé straně bu-
dou obce o to odvážnější v podávání svých 
záměrů.

Od projektů, záměrů a dotací přejdu 
na závěr k dalšímu významnému tématu, 
jakým je zdravotnictví. Na konci ledna pro-
běhla za mé účasti u hejtmana kraje společ-
ná schůzka zástupců obcí, lékařů a zástupců 
kraje nad tématem dostupnosti lékařské 
péče v našem území. Schůzku inicioval ná-
chodský starosta Jan Birke, kterému za to 
patří poděkování! Těžištěm jednání byla 
především pediatrie, nicméně jsem v diskusi 
zmínil i téma dostupnosti zubařů. Společně 
se starosty obcí i s vedením kraje chceme 
dál činit kroky, které povedou ke zlepšení 
situace v budoucnosti. Jak jsem již avizo-
val v jednom ze svých předchozích článků, 
v tuto chvíli nelze konat zázraky. Na druhé 
straně je třeba jednoznačně definovat kro-
ky, které mohou jednotliví aktéři realizovat 
v krátkodobých, střednědobých a dlouho-
dobých horizontech, neboť zájmem všech je 
dostupná lékařská péče. V tomto směru vel-
mi oceňuji přístup hejtmana kraje Martina 
Červíčka, kterému není situace lhostejná, 
a který se chce na hledání možných řešení 
aktivně podílet! V tuto chvíli nemám žádné 
konkrétní výstupy, které bych vám zde mohl 
prezentovat. Nicméně samotná platforma 
k zahájení spolupráce, zahrnující samosprá-
vy i lékaře, není na úvod malým počinem.
Přeji vám klidné únorové dny, hodně sil, 
pevné zdraví a příjemně prožité jarní 
prázdniny!

V úctě
Jirka Škop

INFORMACE Z RADNICE
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INFORMACE Z RADNICE

Slovo místostarosty Jaroslava Součka
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

první měsíc letošního roku je za námi 
a je tedy čas na pravidelné ohlédnutí, tj. mé 
lednové “okénko“.

Koncem prosince se poprvé sešla 
v novém složení sociální komise a za mne 
musím zkonstatovat, že je skutečně se-
stavená z lidí, kteří se sociální problema-
tikou nejen zabývají a rozumí ji, ale pře-
devším mají v sobě velké sociální cítění 
a chuť a energii pomáhat potřebným. Jsou 
to: Helena Rubáčková, Ivana Richterová, 
Helena Krtičková, Pavlína Binková, Dušan 
Šedek, Michaela Kaněrová, moje maličkost 
a Naděžda Dvořáková, kterou jsme si jedno-
myslně zvolili za předsedkyni.

Přestože se jednalo o uvítací schůz-
ku, už na ní jsme si vydefinovali první dvě 
konkrétní záležitosti, které chceme aktuál-
ně řešit. Je to zavedení senior taxi a dovy-
bavení dětských hřišť, které by tak mohly 
nabídnout aktivní vyžití pro rodiče. Dále 
jsme zformulovali témata, která nás už teď 
trápí a budou patrně čím dál více rezono-
vat v naší společnosti. Jsou to: nedostatku 
pediatrů a zubařů v našem regionu, nedo-
statek odborné péče v oblasti psychologie, 
problém chudnutí obyvatel a potřebnost 
odborného sociálního poradenství při řeše-
ní zadluženosti jednotlivců a rodin. 

Na úvodní jednání jsme navázali dru-
hou schůzkou dne 19. ledna, kdy jsme po-
suzovali došlé žádosti na dotace za sociální 
oblast a navrhovali částky, které má město 
na tyto projekty vyčleněné. Tyto návrhy pak 
bude schvalovat rada města.

A z toho vyplývá i úkol, který jsem si 
sám přidělil. Rád bych se do budoucna zasa-
dil o navýšení této sumy. Myslím si, že je to 
moc potřebné a ekonomický pragmatismus 
by v tomto případě měl jít trochu stranou.

V prvním lednovém týdnu jsem se 
také sešel s Petrou Soukupovou z Police 
Symphony Orchestra. Petra mi předestřela 
plány svého tělesa nejen na tento rok, ale 
i v dlouhodobém horizontu, já jsem jí zase 
ubezpečil o podpoře města a samozřejmě 
jsme také diskutovali téma vzájemné spolu-
práce, o kterou oba dva moc stojíme.

Další jednání jsem měl s Drahomírou 
Večeřovou z Muzea Náchodska, která má 
na starosti polickou Dřevěnku a muzeum 
v klášteře. Společně jsme si prošli všechny 
prostory jak v Dřevěnce, tak Klášteře, které 
v sobě skrývají potenciál pro další využití. 
Paní Večeřová mě také informovala o plá-
novaném otevření dvou nových muzejních 
expozic.

Také jsem absolvoval několik schůzek 
na téma, které nás aktuálně trápí a tím je re-
konstrukce Kolárova divadla. Všichni víme, 
že je nereálné v současné ekonomické krizi 
a s finančními možnostmi města v dohled-
né době realizovat komplexní celkovou re-
konstrukci divadla včetně stavby přístavby, 
nového zázemí, šaten atd. Musíme ale řešit 
to, co nás nejvíce pálí a to je výměna oken 
a vstupních dveří, rekonstrukce střechy 

divadla, zateplení, rekonstrukce topení, 
ventilace a klimatizace prostor.

Chtěl bych dosáhnout toho, aby do kon-
ce května byla zpracovaná projektová doku-
mentace a mohlo se co nejdříve výše uve-
dené řešit.

Další jednání jsem vedl na již minule 
zmíněné téma – přechod základní školy, ma-
teřské školy a školní jídelny na Bezděkově 
z působnosti ZŠaMŠ Police nad Metují 
na nový subjekt, kterým bude obec 
Bezděkov. Sešel jsem se osobně s bezdě-
kovským starostou p. Maroulem a vyslechl  
si důvody této změny.

Za mne jsou naprosto legální a pocho-
pitelné – Bezděkov se v posledních letech 
rozrůstá a ještě bude rozrůstat. Došlo zde 
k nárůstu o více jak 200 obyvatel a obec 
má teď eminentní zájem na tom, aby tomu 
odpovídala i občanská infrastruktura a aby 
škola spadala přímo do jejich působnosti. 
Jejím zájmem je docílit toho, aby do školy 
docházelo co nejvíce dětí z obce a rozšířit 
výuku na čtvrtý a pátý stupeň. Chtějí se 
tak vrátit ke stavu, který tu již byl (do roku 
2005). Město Police, včetně ředitele polic-
ké školy Karla Nývlta, proti tomu nemají 
výhrady a budou nápomocni k bezproblé-
movému přechodu. K tomu je třeba několik 
administrativních kroků, které nyní cizelu-
jeme – vše bude připraveno na příští zase-
dání zastupitelstvu města.

Dne 17. ledna jsem se zúčastnil správní 
rady Strategické rady Regionu Broumovska 
vedenou Janem Školníkem, za účasti staros-
tů Broumova, Meziměstí, Teplic a dalších. 
Kromě jiného se probíralo vzdělávání v re-
gionu, komunitní energetika a kandidatu-
ra Broumovska na Evropské hlavní město 
kultury.

Již minule jsem nakousl v pár slovech to, 
čím se teď začínáme intenzivně zabývat.

Vězte tedy, že: 
„6.září 1253 byl přenesen královský 

trh z Provodova do Police listinou pode-
psanou Přemyslem Otakarem II. Přenesení 

královského trhu lze považovat za právní 
akt, kterým byla nově lokována tržní osada 
(villa forensis), jež se pak transformovala 
v městečko (oppidum) a nakonec - od doby 
regulovaného magistrátu - v město. Nějaká 
zemědělská osada pojmenovaná Police sice 
mohla existovat u rodícího se zárodku kláš-
tera již dříve, nicméně podstatný je právní 
akt založení tržiště. Město Police tak může 
skutečně tvrdit, že bylo založeno v roce 
1253 - na rozdíl od většiny českých vesnic 
a měst, které za datum založení chybně vy-
dávají první písemné zmínky.

A to znamená, že letos uplynulo 770 
let od založení města Police. 

Proto jsem na třetí lednové pondělí svo-
lal širokou platformu -  pracovní skupinu 
složenou z místních „kulturních aktérů“ 
– a sešli jsme opravdu všichni (jak vidíte 
na přiložené fotografii – popisuji odleva):  
P. Frydrych za Muzeum Merkur (Muzeum 
papírových modelů), M. Frydrychová 
za spolek Apeiron a také členka RM,  
D. Ostružár a P. Soukupová za PSO, J. 
Rutarová za CKVS, A. Černá za ZUŠ, já, sta-
rosta J. Škop, V. Plachtová za knihovnu, N. 
Dvořáková jako zástupkyně ZŠ a D. Večeřová 
a J. Tůma za Muzeum Náchodska. 

Smyslem této úvodní schůzky bylo 
zformulovat nápady, co, kde, kdy a jak by 
se mohlo eventuelně v souvislosti s tím-
to výročím udělat. Z tohoto „tržiště nápa-
dů“ následně vybereme ty relevantní a vy-
tvoříme z nich dramaturgii Oslav. Nemám 
tím na mysli pompézní a masové oslavy (ty 
budou až budeme slavit 800 let), ale spí-
še celoroční koncepční dramaturgii, která 
je bude akcentovat a bude rozprostřena 
do pár akcí během roku včetně nového loga.

Tímto vás občany také vyzývám,  
máte-li nějaký nápad, neváhejte se s ním 
na mne obrátit, viz e-mail: soucek@police-
nm.cz

Polici Zdar! 
Váš 

Jarda Souček,, místostarosta
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Slovo místostarosty Radka Starého
Vážení a milí spoluobčané, 

máme ze sebou první měsíc roku 2023. 
Měl by to být měsíc ve znamení zimních ra-
dovánek, lyžování a bruslení, bohužel při-
pravené kluziště a vlek na Nebíčku zůstaly 
nevyužity. Díky téměř jarnímu počasí se 
snížily náklady na vytápění městských ob-
jektů a odpadla nám zimní údržba města. 
Společně s technickými službami jsme se 
tak mohli soustředit na úkoly vyplývající 
z pravidelných technických porad a věnovat 
se požadavkům osadních výborů, které by 
jindy byly posunuty až do druhého čtvrtletí 
roku. 

V mé gesci je mimo jiné také bytová 
problematika. Začátek měsíce jsem proto 
věnoval prohlídkám některých městských 
bytových domů a prohlídce uvolněných 
bytů v domě s pečovatelskou službou. 
Uvolněné byty v domě s pečovatelskou 
službou, které doposud nebyly přizpůso-
beny pro méně pohyblivé nájemníky, jsou 
předělávány na bezbariérové, snažím se 
tedy být nápomocný při navrhování sta-
vebních úprav a hledání dodavatelů. Musím 
také konstatovat, že v některých městských 
objektech jsem byl nemile překvapen nad 
úklidem ve společných prostorách domu, 
společně s pracovníky technických slu-
žeb se budeme snažit tuto situaci napravit 
a na schůzích jednotlivých domů apelovat 
na jejich nájemníky, aby dodržovali domov-
ní řády. Situaci jsme probrali také na schůz-
ce pracovní skupiny zabývající se bytovou 
problematikou, která se konala ve středu 
18. 1. Na této schůzce jsme také doporu-
čili radě města ke schválení nájemníky 
do uvolněných bytů a nastínili si možná 
bodová kritéria pro přidělování městských 
bytů, která budou zapracována do stávají-
cího dokumentu Kritéria pro přidělování 
městských bytů. Dovoluji si také touto ces-
tou nabídnout spolupráci (šíření inzerátů, 

zprostředkování kontaktů osoby hledající 
bydlení) soukromým vlastníkům bytů, kteří 
shánějí případné nájemníky, díky evidova-
ným žádostem o byt můžeme pomoci jak 
žadatelům, tak Vám, pronajímatelům.

Rok 2023 jsem zahájil přijetím pozvá-
ní místní farnosti a jako divák se zúčastnil 
novoročního varhanního koncertu, který se 
konal v kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v Polici nad Metují. V měsíci lednu jsem byl 
také pozván na setkání spolků působcích 
v našem městě a spádových obcích. 6. ledna 
se konala Valná hromada Sboru dobrovol-
ných hasičů Radešov, hned druhý den jsem 
se zúčastnil valné hromady tentokrát Sboru 
dobrovolných hasičů Hlavňov. V Hlavňově 
kromě zhodnocení činnosti v roce 2022 
plánují na den 10. 6. 2023 oslavu 140. vý-
ročí založení sboru. S touto akcí bude spo-
jeno mnoho práce nejen ze strany samot-
ných členů, ale také bude nutná součinnost 
města.  Společně s panem starostou jsem se 
zúčastnil 21. 1. 2023 valné hromady Sboru 
dobrovolných hasičů Velká Ledhuje. I jim 
patří dík za celoroční činnost v roce 2022. 

Postupně se také seznamuji s dotační 
problematikou, účastním se pravidelných 
dotačních porad, 11. 1. jsem měl možnost 
zúčastnit se schůzky s panem Černým, zá-
stupcem firmy Grantis Consulting s.r.o., 
která nám na základě objednávky zpraco-
vává žádost o dotaci na vybudování nového 
zázemí pro pečovatelskou službu v Polici 
nad Metují. Součástí projektu je vybudová-
ní nových kanceláří, jejich vybavení novým 
nábytkem a výpočetní technikou, nákup no-
vého automobilu pro peč. službu a vybudo-
vání nového přístřešku pro automobil. 

Měsíc leden byl také ve znamení voleb 
prezidenta, navštívil jsem volební komise 
v našich pěti volebních okrscích, pozdravil 
se nejen se členy, ale také s přítomnými vo-
liči. V době uzávěrky měsíčníku nebylo ještě 

jméno našeho nového prezidenta známé, 
ale pevně věřím a doufám, že právě probí-
hající volební debata, nezamává s našimi 
rodinnými, přátelskými či sousedskými 
vztahy. 

S úctou
Radek Starý,, místostarosta

POZVÁNKA
na 1. veřejné zasedání 
Zastupitelstva města 

Police nad Metují  
v roce 2023,

středa 15. února 2023
v 17.00 hodin 

na sále Pellyho domů.

Rozpis lékařů
stomatologické služby

ÚNOR 2023
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
04. - 05. 02. MUDr. Hana Jelenová 
 Denisovo náb. 665, Náchod 491 431 104
11. - 12. 02. MUDr. Jan Kubec

17. listopadu 388, Police n. M. 491 543 398
18. - 19. 02. MUDr. Marcel Pekárek (MDDr. M. Špačková) 
 Běloveská 123, Náchod 703 600 915
25. - 26. 02. MUDr. Lukáš Neoral 
 17. listopadu 291, Police n.M. 602 333 427 
  491 541 654

Poplatek za odpady v roce 2023
 y základní sazba poplatku pro rok 2023 

je 780 Kč
 y sazba poplatku bude snížena o 120 Kč 

poplatníkům, kteří jej uhradí v plné 
výši nejpozději do 30. 4. 2023 – zapla-
tí tedy konečných 660 Kč za celý rok
Ostatní úlevy a osvobození dle vyhláš-

ky č. 6/2021 o místním poplatku za provoz 
systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování odpadu 

- v plném znění na webových stránkách 
města: https://www.policenm.cz/
mesto/vyhlasky-a-narizeni-mesta/

Zodpovědnost za úhradu poplatku 
za nezletilé nesou se všemi právními dů-
sledky plně jejich zákonní zástupci !!!

Povinnost platit tento poplatek se 
vztahuje i na občany s trvalým pobytem 
na městském úřadě a cizince s jakýmko-
liv druhem pobytu na území města.

Oba poplatky můžete platit již od 2. 1. 2023 přímo 
v pokladně MěÚ, kancelář č. 11 – přízemí vpravo /před-
nostně v úřední dny – pondělí a středa od 8:00 od 11:30 
a od 12: 30 do 17:00 hod; ve čtvrtek je úřad pro veřejnost 
uzavřen/ nebo bezhotovostně převodem na účet č.9005-
4629551/0100, VS- rodné číslo. Bližší údaje k platbě uveď-
te do poznámky. 

Poplatky lze také platit platební kartou na terminálu přímo 
v pokladně úřadu.

Případné bližší informace:
tel. 491 509 991, 
mail: adamova@policenm.cz - Adamová Daniela /odpady/
tel. 498 100 916, 
mail: beranova@policenm.cz  - Beranová Radka /psi/
web: www.policenm.cz 
záložky: život ve městě/odpady/odpadový poplatek

Daniela Adamová, Radka Beranová, FSO - poplatky

Poplatek ze psů 
v roce 2023

 y 300 Kč za psa v domech do tří by-
tových jednotek

 y 500 Kč za psa v domech od 4 byto-
vých jednotek

 y 250 Kč Hlavňov, Pěkov, Hony, Ra-
dešov

 y 200 Kč osoby nad 65 let
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NABÍDKA BRIGÁDY
Město Police nad Metují, organizační složka 

Pellyho domy hledá zájemce o brigádu  
na pracovní pozici 

OBSLUHA INFORMAČNÍHO CENTRA
(formou dohody o provedení práce,  

vhodné i pro studenty)
Místo výkonu práce:
Informační centrum v Pellyho domech, 
Masarykovo nám., Police nad Metují
Požadavky:

 y časová flexibilita (zajištění provozu zejména 
o víkendech a svátcích,  
zástup za dovolenou

 y v hlavní turistické sezóně při rozšířeném provozu 
i v pracovní dny)

 y dobrá znalost Policka a blízkých turistických 
atraktivit, znalost polského příhraničí, znalost 
práce s mapou apod.

 y orientace v kulturní oblasti Policka
 y znalost anglického nebo německého jazyka 

na komunikativní úrovni
 y příjemné vystupování, komunikativnost, ochota 

pracovat, spolehlivost, samostatnost
 y aktivní znalost práce na PC (Word, Excel, e-mai-

lová pošta, Internet)
Podmínky pro přijetí

 y věk min. 18 let
Náplň práce:

 y zajišťování provozu Informačního centra (prodej 
vstupenek, zboží,  
obsluha pokladny apod.)

 y poskytování informací návštěvníkům a turistům
 y práce na PC (zpracování informací, přehledů, 

textů, článků apod.)
Nabízíme

 y Zajímavou práci v příjemném pracovním pro-
středí

 y Možnost získat praxi v oblasti cestovního ruchu 
a služeb

 y Možnost profesního rozvoje
Zájemce prosíme, aby zaslali stručný životopis 
a krátký motivační dopis e-mailem nebo doručili 
osobně do Informačního centra. 
V termínu nejpozději do 15. 3. 2023. 
Kontakty:
tel. 491 421 501 nebo tel. 602 645 332, 
e-mail: infocentrum@policko.cz 
Více o činnosti Informačního centra: 
www.pellyhodomy.cz a www.policko.cz

Jana Rutarová

OZNÁMENÍ O VYHLÁŠENÍ 
VÝBĚROVÉHO ŘÍZENÍ

Město Police nad Metují vyhlašuje  
výběrové řízení na pracovní pozici 

REFERENT INVESTIC
pracovní poměr na dobu určitou 

zástup za MD resp. RD
Druh práce:
Administrativní práce spojené s přípravou, průbě-
hem a ukončením investičních akcí města
Místo výkonu práce:   Území města Police nad Metují
Platová třída:  9. platová třída
Předpoklady:

 y dosažení 18 let věku, způsobilost k právním úkonům, 
bezúhonnost, ovládání jednacího jazyku

Požadavky:
 y SŠ vzdělání s maturitní zkouškou nebo VŠ vzdělání 

v technickém oboru (stavební vzdělání výhodou)
 y řidičský průkaz skupiny B
 y znalost práce na PC (MS Office, Internet)

Výhody:
 y 5 týdnů dovolené, služební telefon, příspěvky - na stra-
vování, ošacení, penzijní připojištění, rekreaci, kulturní 
a sportovní akce

 y spolupráce se zkušeným investičním technikem
Uzávěrka přihlášek:  10. února 2023
Termín nástupu:  1. dubna 2023 (dle dohody)

Přihlášky s požadovanými doklady doručte v obálce 
označené „VŘ referent investic“ na adresu: 

Městský úřad Police nad Metují,
Masarykovo náměstí 98, 549 54 Police nad Metují
tel: 491 541 113, e-mail: podatelna@policenm.cz

Náležitostí přihlášky jsou:
Jméno, příjmení a titul uchazeče, datum a místo narození 
uchazeče, státní příslušnost, místo trvalého pobytu ucha-
zeče, číslo občanského průkazu, telefonní, popř. e-mailové 
spojení, datum a podpis uchazeče.
K přihlášce připojte:

 y profesní životopis s uvedením dosavadních zaměstnání, 
odborných znalostí a dovedností týkajících se druhu po-
žadované práce, práce s PC apod.,

 y motivační dopis 
 y výpis z evidence Rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce, 

popř. doklad o jeho vyžádání, 
 y ověřenou kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdě-

lání.
Pozn. Vyhlašovatel si vyhrazuje právo:
- zrušit toto výběrové řízení kdykoliv v jeho průběhu 
- rozhodnout pouze na základě písemných přihlášek 

Ing. Pavel Pohner, tajemník MěÚ
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JAK SPR ÁVNĚ TOPIT A UŠETŘIT

Lokální topeniště jsou v současné 
době jeden z největších znečišťovatelů 
ovzduší, a to hlavně z pohledu emisí tu-
hých znečišťujících látek (TZL) a benzo(a)
pyrenu (BP). Domácnosti se podílí na emi-
sích TZL ze 78 % a na emisích BP dokonce 
z 98 %. Tuto problematiku řeší zákon č. 
201/2012 Sb., o ochraně ovzduší, v plat-
ném znění, a to hlavně tak, že zakládá po-
vinnosti právě provozovatelům lokálních 
topenišť (spalovacích stacionárních zdro-
jů o jmenovitém tepelném příkonu do 300 
kW včetně). 
Důležité informace týkající se těchto 
povinností a zároveň možnosti kontrol 
plnění těchto povinností ze strany orgánů 
ochrany ovzduší, má na svých webových 
stránkách uvedeno Ministerstvo životního 
prostředí ČR. Zde jsou uvedeny i informa-
ce o dotačních možnostech zaměřených 
na vytápění domácností a odkazy na jed-
notlivé metodické pokyny a důležité do-
kumenty, které s problematikou vytápění 
domácností souvisí.
MŽP ČR také vydalo Průvodce ekono-
mickým a ekologickým vytápěním domác-
ností pevnými palivy - Jak správně topit 
a ušetřit. Tuto brožuru si můžete na uve-
dených stránkách také otevřít i stáhnout, 
nebo ji můžete v textové podobě obdržet 
na polické radnici, v kanceláři odboru 
IMŽP. 
Text brožury přinášíme ve zkrácené 
formě i na tomto místě:

Jak správně topit v kotlích na pevná 
paliva? A proč?

To jsou otázky, na které vám odpoví 
brožura z dílny MŽP ČR. Po přečtení bu-
dete nejenom vědět, jak ušetřit finance 

správným vytápěním, ale také jak chrá-
nit své zdraví a zdraví vašeho nejbližšího 
okolí a čeho se vyvarovat, abyste se vy-
hnuli případným pokutám ze strany úřa-
dů za nedodržení zákonných požadavků. 
Povinnosti související s vytápěním v kot-
lích na pevná paliva jsou zakotveny v zá-
koně o ochraně ovzduší. Následující text se 
tyto zákonné povinnosti pokusí nejenom 
shrnout, ale také vysvětlit srozumitelněj-
ším jazykem a upozornit na nejdůležitější 
povinnosti domácností, které jsou vytá-
pěny kotlem na pevná paliva, napojeným 
na ústřední topení.
Základní povinnosti provozovatele 
kotle nebo topidla na pevná paliva vy-
plývající ze zákona:

 y Provádět pravidelně kontrolu technic-
kého stavu a provozu u kotlů a topidel 
s napojením na teplovodní soustavu 
vytápění a na vyžádání předložit do-
klad o jejím provedení.

 y Topit pouze takovým palivem, které 
určil výrobce zdroje, a to jak pokud jde 
o druh, tak i jeho kvalitu.

 y Nespalovat odpad!
 y Provozovat kotel pouze v souladu s po-

kyny výrobce.
 y Mít zdroj instalován včetně souvisejí-

cích prvků, pokud je výrobce vyžadu-
je – akumulační nádoba, dochlazovací 
smyčka apod.

 y Provést revizi spalinové cesty při insta-
laci nového zdroje nebo úpravě komína 
a provádět pravidelně kontrolu spali-
nové cesty kominíkem.

Kontrola technického stavu a provozu 
kotlů a topidel s výměníkem:

 y Každý provozovatel kotle nebo topidla 
s výměníkem (napojeným na teplovod-
ní soustavu ústředního vytápění) má 
každé 3 roky povinnost (již od roku 
2016) provést kontrolu technického 
stavu a provozu tohoto zařízení.

 y Kontrolu vám provede technik proško-
lený výrobcem vašeho zařízení, které-
ho si můžete vyhledat zde: https://ipo.
mzp.cz/ a pomocí zde uvedených kon-

taktů si kontrolu objednat. 
 y Na této stránce se také dozvíte další 

podrobnosti provádění kontrol.
 y Technik zkontroluje instalaci a na-

stavení vašeho zařízení, prověří jeho 
technický stav a poradí vám, jak topit 
bezpečně a úsporně s ohledem na co 
nejdelší životnost vašeho zařízení, ži-
votní prostředí i vaši peněženku.

 y Poradí vám, jak zařízení správně ob-
sluhovat, jak regulovat jeho výkon, jak 
přikládat a ušetřit na palivu.

 y Zároveň vám může stanovit vlhkost po-
užívaného dřeva.

 y Drobné závady může na místě opravit.
 y Nebojte se zeptat, zvláště pokud nejste 

s provozem zařízení spokojeni.
 y Pokud je technik pro vaše zařízení pří-

liš daleko a jím provedená kontrola by 
tak byla dražší než aktuálně stanovený 
limit (1585 Kč bez DPH pro spalovací 
stacionární zdroje bez řídicí jednotky 
a ve výši 1848 Kč bez DPH pro spalova-
cí stacionární zdroje s řídicí jednotkou), 
můžete využít technika jiného výrobce. 
Nejprve však musíte získat vyjádření 
výrobce, že není schopen vám svého 
technika v rámci uvedeného finanční-
ho limitu zajistit. Vyjádření výrobce 
lze získat prostřednictvím https://ipo.
mzp.cz/. 

 y Pokud výrobce vašeho zařízení není 
v seznamu uveden (hledejte jak v kate-
gorii značka, tak výrobce), tedy žádné 
techniky neurčil nebo již výrobce ne-
existuje, můžete opět využít technika 
jiného výrobce.

 y V případě využití technika jiného vý-
robce je nutné, aby měl oprávnění 
na váš typ zařízení (v případě pochyb-
ností využijte nápovědu na https://ipo.
mzp.cz/).

 y Technik vám vystaví doklad o kontro-
le a současně ji ohlašuje elektronicky 
příslušnému úřadu, přesto si papírový 
doklad pečlivě uschovejte.
Pokračování příště.

Sestavil Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

MĚSTSKÁ ZELEŇ
Období vegetačního klidu je v našich 

krajích časem, kdy rostlinná říše omezí 
své životní růstové a energetické pocho-
dy na minimum, odpočívá a připravuje 
se na novou sezónu. Z fenologického 
hlediska je proto tento čas nejvhodněj-
ším obdobím ke kácení dřevin. I město 
tento čas letos opět využije k potřeb-
né redukci či obnově stromové zeleně. 
Z důvodu provozní nebezpečnosti bude 
pokácen javor klen ve východní stráni 
pod Žďárskou ulicí a jasan ve stromo-
řadí podél ulice Na Sibiři, oba už silné 

prosychají. Z důvodu zlepšení oslunění 
a zmírnění provozních komplikací bude 
pokácen jeden javor stříbrný na západ-
ním okraji městské plovárny, narostlý už 
do značných rozměrů. Z důvodu husté-
ho sponu, následného vychýlení mimo 
těžiště a s tím spojené zhoršené údržby 
sousední nemovitosti, budou pokáce-
ny dvě břízy na severním okraji areálu 
technických služeb. V areálu městské 
ČOV bude z důvodu příliš hustého sponu, 
ochrany technologie, zmírnění provoz-
ních komplikací a zlepšení osvitových 

podmínek pokáceno osm jehličnatých 
stromů. A v Hlavňově, na mokřadním 
pozemku za bus zastávkou u odbočky 
na Hvězdu, budou z důvodu provozní 
nebezpečnosti a zlepšení osvitových 
podmínek pokáceny dvě olše a tři již 
značné narostlé a prosychající vrby bíle.  
Z důvodu dostatku zeleně nebo nevhod-
nosti, nebude na uvedených místech 
provedena nová výsadba. Náhradní vý-
sadbu zrealizuje město na jiných vhod-
ných stanovištích.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

INFORMACE ZRADNICE
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V sobotu 7. ledna 
2023 jsme v Pěkově 
a na Honech mohli 
potkat tři skupinky 
dětí (pod taktovkou 
rodiny Čápových), 
které chodily dům 
od domu a vybíraly 
finanční příspěv-
ky na Tříkrálovou 
sbírku.

Šárka Pokorná

Poslední měsíc roku 2022 v Radešově obrazem a slovem
1. Příjemné vánoční tvoření s Drátklubem na radešovké truhlárně. 

2. Vánoční strom postaven, ozdoben a za zpěvu s kytarou roz-
svícen. Komu byla zima schoval se ve stanu s plynovým tope-
ním, ale myslím, že čaj s rumem vařený v kotlíku zahřál každého. 

3. 5. prosince Radešovem procházel Mikuláš, Anděl a dva čerti. Ale 
v pytli nikoho neodnesli. Ty čtyři menší děti co tu na Radešově žijí, 

jsou stejně hodné jako všichni 
jeho obyvatelé. Dokonce ani 
paní Románová se čertů nebála, 
ba naopak se s nimi spřátelila.

4. Narodil se Kristus pán 
a spoustu dalších koled jsme 
si zazpívali na Štědrý večer dvě 
hodiny před půlnocí. Všichni 
společně, dokonce i se svatou 
rodinou.

5.  Silvestrovský výšlap na srub Redwest, kde jsme společně poobědva-
li. Poté tradiční setkání u Čertovky a hurá na truhlárnu, kde jsme 
Silvestra oslavili promítáním společně prožitých akcí na Radešově. 
Tímto děkujeme městu Police nad Metují za finanční podporu při 
zakoupení projektoru. U stromku na návsi jsme pak všichni společ-
ně přivítali Nový rok. A jak jinak než zpěvem hymny a šampaňským. 

6. Po dvouleté covi-
dové pauze se 6.1. 
uskutečnila Valná 
hromada SDH 
Radešov. Za účas-
ti hostů z okol-
ních hasičských 
sborů, rodinných 
příslušníků, při-
jal pozvání i mís-
tostarosta Police 
nad Metují pan Radek Starý. Starosta radešovských hasičů Martin 
Román zhodnotil činnost spolku a všechny náležitosti s ním spo-
jené. Pak následovala večeře, bohatá tombola a ani tanec nechyběl.  
Celá akce proběhla ve Vojtěchově pohostinství na Bezděkově. Tímto 
děkujeme bezděkovákům za zázemí a za příjemnou obsluhu.

Za Radešolv přejeme všem čtenářům Polického měsíčníku šťastný 
a úspěšný rok 2023. 

text: Květoslava Vídeňová 
foto: Vladimír Kalvach (2,5,6), Anetka Voborníková (1), Jan Román (3)

INFORMACE Z RADNICE 
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ODPADOVÉ INFORMACE
ADRESNÝ SVOZ PAPÍRU 
A PLASTŮ S NÁPOJOVÝMI 
KARTONY

Zájemci o přidělení nádob na vytří-
děný papír a plasty s nápojovými kartony, 
v rámci adresného svozu od domů, se mo-
hou přihlašovat elektronicky na webo-
vých stránkách města Police n. M. - www.
meu-police.cz, nebo přihláškou na letáku, 
který je k dispozici na polické radnici a v in-
formačním centru v Pellyho domech.
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

NÁPOJOVÉ KARTONY  
A JEJICH BUDOUCNOST

Nápojové kartony jsou z velké čás-
ti vyrobeny z papírových vláken a jsou 
recyklovatelné. Předpokladem pro je-
jich recyklaci je třídění a sběr. Sdružení 
výrobců pro nápojové kartony (ACE) 
proto vyzývá k povinnému sběru pou-
žitých nápojových kartonů (NK), aby se 
dosáhlo vyšší míry sběru a jejich násled-
né recyklace. Přispěje to k vyšší úspoře 
a oběhu materiálů, a ke snižování množ-
ství směsného komunálního odpadu 
a uhlíkové stopy. 
Z čeho se skládají NK a jak náročná 
je jejich recyklace? 

NK jsou papírové obaly, používané 
především k ochraně a distribuci mléka, 
mléčných výrobků, džusů i vína. V průmě-
ru jsou ze 75 hm. % vyráběny z papírových 
vláken, z 21 hm. % z polymerů (většinou 
polyethylenu, k zabránění prosakování) 
a ze 4 hm. % z hliníku. V Evropě se vytří-
děné NK recyklují ve velkém, a to asi ve 20 
papírnách. Recyklace NK není nijak složitý 
proces. Nejprve se oddělují papírová vlákna 

z obalu pomocí několika speciálních tech-
nologií a potom se papír rozvlákní v papír-
ně. Po rozvláknění se oddělená papírová 
vlákna použijí k výrobě nových papírových 
produktů, a zbývající hliník (PolyAl) a po-
lymery lze dále využít pro mnoho jiných 
účelů. Do recyklace plastu a hliníku investo-
valy nejen některé soukromé iniciativy, ale 
i výrobci NK například v Itálii, Holandsku 
ale i v České republice. Pro další velkou 
investici do recyklace papírových vláken 
i hliníku/polymerů se rozhodlo také Polsko. 
Díky těmto kapacitám je možné recyklovat 
téměř jednu třetinu PolyAl shromážděného 
z použitých NK, a další navýšení kapacity 
recyklace se očekává.  

Co jde z recyklovaných NK vyrobit?
NK jsou zdrojem vysoce kvalitního ce-

lulózového vlákna, které lze opakovaně 
recyklovat. Díky tomu jsou vhodné pro ja-
kékoliv další zpracování v papírnách. A se-
parovaný polyetylen a hliník se recyklují 
na nový materiál, který je využíván u dal-
ších produktů.
Jak probíhá sběr NK v evropských 
zemích?

Ve většině členských států Evropské 
unie mají občané možnost NK třídit, a to 
buď do pytlů nebo do separačních nádob; 
stále jsou ale velké rezervy. Pro dosažení 
vyšší míry sběru a následné recyklace je 
proto důležité, přijmout výzvu k povinné-
mu sběru NK. 
A jak je na tom česká společnost?

Česká republika se dlouhodobě 
umisťuje na předních příčkách evrop-
ského žebříčku třídění papíru a plastů. 
Ovšem v třídění a následné recyklaci ji-
ných odpadových materiálů, včetně NK, 
za evropským průměrem zaostává. 

Podle statistiky autorizované obalové 
společnosti EKO-KOM vytřídí každý oby-
vatel ČR téměř 67 kg odpadu ročně. Zpět 
do oběhu tak umožní vrátit zhruba 76 % 
odpadů. Nejvíce se již tradičně třídí papír, 
u něhož se daří dosáhnout 90 % míry vy-
užití. Na druhém místě končí sklo s 88 % 
a třetí příčku obsazují plastové odpady se  
70 %, následované kovy se 61 %. Na po-
slední příčce končily NK s pouhými 24 %. 
Čechům na ekologii záleží a mají zájem vra-
cet obaly zpět do oběhu. Je ale velká škoda, 
že zaostávají právě ve sběru a třídění NK, 
protože se jedná o obal, který je recyklova-
telný ve velké míře. Díky složení NK (vyro-
bených zejména z obnovitelných materiálů) 
a jejich vysoké efektivitě v rámci balení 
a přepravy, mají NK nejnižší uhlíkovou sto-
pu ve své kategorii, zejména mléka a džusy. 
Ve velké míře tak přispívají k nízkouhlíkové 
cirkulární ekonomice. 
Nejlépe si vede Belgie a Německo

Na evropský trh se ročně dostane kolem 
900 000 tun NK. Více než polovina se vyu-
žívá při balení mléčných výrobků, zbytek je 
používán na džusy a další tekuté potravi-
nářské výrobky. Obyvatelé členských zemí 
Evropské unie za poslední dva roky vytřídili 
a vrátili k případné recyklaci přes polovinu 
použitých NK. V evropském měřítku se nej-
více daří Belgii a Německu. Německo do-
káže vytřídit více než 87 % NK. Jsou na vr-
cholu i v samotné recyklaci těchto obalů. 
Zpracovávají je ve čtyřech specializovaných 
závodech. 
Národní cíle sběru a recyklace NK 
do roku 2030 a dále

Členové ACE se prostřednictvím doku-
mentu Národní cíle sběru a recyklace NK 
do roku 2030 zavázali, přijmout opatření 
ve všech částech hodnotového řetězce, a to 
od udržitelného získávání zdrojů, po dopad 
na klima a recyklaci. V rámci 10 závazků 
ACE je zahrnuto zvýšení sběru a recyklace 
NK tak, aby bylo dosaženo 90 % sběru a ale-
spoň 70 % míry recyklace do roku 2030. 
V souladu s touto vizí, by měl být do roku 
2030 každý NK:

 y vyroben pouze z obnovitelných nebo 
recyklovaných materiálů,

 y plně recyklovatelný a recyklovaný, 
 y vyroben výhradně z udržitelných zdrojů,
 y obalovým řešením s minimální uhlíko-

vou stopou.
Členové sdružení ACE se také zavázali, 

že pro výrobu NK budou používat více papí-
rových vláken a méně plastů. Všechna papí-
rová vlákna používaná k výrobě NK pochá-
zejí z udržitelně obhospodařovaných lesů, 
což zvyšuje biologickou rozmanitost našich 
ekosystémů. 

TŘÍDĚNÍ NK V POLICI N. M. 
V Polici patří NK mezi složky komu-

nálního odpadu, které podle městské 
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vyhlášky o stanovení odpadového systé-
mu mají občané povinnost třídit a poté 
odkládat na stanovená místa. Měly by se 
třídit už v místě jejich vzniku (většinou 
tedy doma, tak jako ostatní odpad), sou-
střeďovat společně s plasty, a odkládat 
buď do žlutých kontejnerů na veřejných 
sběrných stanovištích, nebo do nádob se 
žlutým rozlišením v rámci adresného svo-
zu od domů. V minulých letech se v Polici 
vytřídilo průměrně cca 1 t nápojových kar-
tonů ročně, což je cca čtvrt kg na osobu.  
To je poněkud málo - zkuste to zlepšit.

z Odpadového fóra sestavil Ing. Jan Trout-
nar, MěÚ Police n. M. 

VÝZKUM: PRO ČESKOU 
VEŘEJNOST JE PÉČE 
O ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 
DŮLEŽITÉ TÉMA

Jak jsou občané České republiky 
spokojeni se stavem životního prostředí 
(ŽP) a je podle nich jeho ochrana na do-
statečné úrovni? Dělá vláda maximum 
a co vnímají občané jako nejvíce proble-
matické? A jaký je postoj české veřejnosti 

ke změně klimatu? Odpovědi přinášejí 
rozsáhlé průzkumy Centra pro výzkum 
veřejného mínění a Sociologického ústa-
vu AV ČR.

Centrum pro výzkum veřejného mínění 
(CVVM) realizovalo na podzim několik prů-
zkumů, které se zabývaly problematikou ŽP 
a změnou klimatu. Nejprve se podívejme ší-
řeji na hodnocení z hlediska ochrany a sta-
vu ŽP. „Respondenti byli dotazování na to, 
jak jsou spokojeni či nespokojeni se stavem 
ŽP v ČR a v mís tě svého bydliště, dále měli 
zhodnotit situaci v souvislosti s různými ak-
tivitami nebo skutečnostmi, jež ovlivňují stav 
ŽP, a také měli ohodnotit činnost vy braných 
úřadů a institucí v oblasti ochrany ŽP a rov-
něž i svoji ochotu něco v tomto ohledu dě-
lat,“ představuje průzkum Radka Hanzlová 
z CVVM.

Hodnocení stavu životního 
prostředí

Z průzkumu vyplynula obecná spokoje-
nost se stavem ŽP. Re spondenti lépe hod-
notí situaci v místě svého bydliště, kde je 
se situací spokoje no 84 %, oproti 75 % 
v celorepublikovém měřítku. Spokojenost 

se stavem ŽP v celé ČR stoupá se zvyšující 
se spokojeností s vlastním životem a je vyš-
ší u obyvatel Středočeského a Plzeňského 
kraje. Naopak více nespokojeni jsou lidé 
ve věku 30 až 39 let, ti, kteří žijí v obcích 
s 2 000 až 4 999 obyvateli, a obyvatelé 
Karlovarského a Zlínského kraje. V místě 
vlastního bydliště převládá spokojenost 
spíše u mužské populace.

Pokud se na situaci podíváme dlouho-
dobým, dvacetiletým pohledem, pak spo-
kojenost se stavem ŽP v místě svého byd-
liště vyjadřuje stabilně minimálně 70 % 
dotázaných, vyjma let 2004 a 2010, kdy po-
díl mírně poklesl. Podíl spokojených obča-
nů s mírnými výkyvy po stupně stoupal, až 
v roce 2017 dosáhl své ho maxima (79 %). 
V dalším období došlo k poklesu a trend se 
obrátil až v roce 2021, kdy se hodnoty vrá-
tily na úroveň z let 2014 až 2018. Situace se 
spokojeností se stavem ŽP v celé ČR v pod-
statě kopíruje uvedenou situaci. Od počátku 
sledování spokojenost postupně s mírný-
mi odchylkami rostla až do roku 2017, kdy 
taktéž dosáhla svého dosavadního maxi-
ma (72 %). Opět následoval pokles a pozi-
tivní vnímání bylo zaznamenáno až v roce 
2021. Aktuální výsledky se nejvíce blíží vý-
sledkům z roku 2017. „Z výsledků vyplývá, 
že ŽP v celé ČR je dlouhodobě hodnoceno re-
spondenty jako horší oproti ŽP v místě jejich 
bydliště,“ uvádí Hanzlová.

Ochrana životního prostředí
V dotazníkovém šetření hodnotili 

respon denti i činnost vybraných úřadů 
a institu cí. Hodnocení se týkalo obecních 
a kraj ských úřadů, MŽP, EU, vlády, parla-
mentu i ekologických organizací. V prů-
zkumu byla nejlépe hodnocena aktivita 
obecních úřadů (59 % kladných odpovědí 
a 28 % záporných) a ekologických organiza-
cí (56 % kladných odpovědí a 27 % zápor-
ných). „Je potěšitelné, že lidé kladně hodnotí 
jak stav, tak starost o ŽP tam, kde žijí. Svědčí 
to o dobré práci místních samospráv, což 
určitě odpovídá skuteč nosti. Stejně lze vítat 
pozitivní hodnocení ekologických organiza-
cí,“ komentuje vý sledky průzkumu profesor 
Bedřich Mol dán z Karlovy univerzity. Podíl 
kladných odpovědí nad zápornými převa-
žuje ještě v případě krajských úřadů a mír-
ně nega tivní poměr hodnocení je patrný 
u MŽP a Evropské unie. „Negativní hodnoce-
ní výrazně převážilo v případě činnosti vlády 
(34 % pozitivních a 53 % negativních odpo
vědí) a nejméně příznivě je hodnoceno pů
sobení parlamentu (27 % pozitivních a 55 % 
negativních odpovědí),“ uvádí Hanzlová. 
Za povšimnutí stojí, že všechny uvedené 
instituce nedokázal ohodnotit relativně 
vysoký podíl respondentů, který se pohy-
boval od 13 % v případě obecních úřadů, až 
po 24 % u krajských úřadů.

„Výzkum potvrdil, že nevládní organi
zace, které se věnují ochraně ŽP, mají důvěru 
veřejnosti. V hodnocení institucí dopadly lépe 
již jen obecní úřady. Činnost ekologických 



9Polický měsíčník ÚNOR 2023

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ
organizací hodnotí pozitivně 56 % respon-
dentů, pro srovná ní MŽP hodnotí kladně 
41 % dotázaných. Časová řada přitom uka-
zuje, že kredit ne vládních organizací je vy-
soký dlouhodobě. Plynou z toho dvě důležité 
zprávy. První je pro spolky: uznání od obča-
nů, kterým zále ží na ŽP, je povzbuzení, ale 
i závazek, na který by spolky neměly zapo
mínat. Druhá zpráva je pro politiky, kteří se 
snaží ekologické organizace upozaďovat při 
přípravě důležitých rozhodnutí, místo aby 
využili odborné know-how a inovace, které 
ekologické organizace při řešení složitých 
výzev nabízejí jak na místní, tak celostátní 
úrovni. Již tento měsíc začnou poslanci pro
jednávat balíček zákonů, který rozhodne 
o tom, nakolik budou mít ekologické spolky 
právo mluvit do povolování staveb, které 
ovlivní ŽP. Mají tak příležitost vrátit spolkům 
práva, která jim před lety bez rozumných 
důvodů odňali,“ upozor ňuje na palčivý pro-
blém a současně hod notí výsledky průzku-
mu Petra Kolínská z Asociace ekologických 
organizací Zelený kruh.

Ochota dělat něco pro 
ochranu životního prostředí

Do jaké míry jsou občané ČR ochotni 
něco dělat pro ochranu ŽP, sle dovala další 
otázka průzkumu, jejíž náplní bylo pro-
střednictvím souhlasu či nesou hlasu re-
spondentů s předloženými výroky ohodno-
tit svoji ochotu udělat něco pro ochranu ŽP. 
Z výsledků vyplývá, že občané deklarují re-
lativně vy sokou ochotu v tomto ohledu ko-
nat. „Cel kem 84 % dotázaných souhlasí s tím, 
že dělat něco pro ŽP je dobré, i když to stojí 
peníze a čas, naopak s tím nesouhlasí pouze 
11 % dotázaných. Na druhou stranu téměř 
tři pětiny (57 %) české populace mají za to, 
že je pro ně osobně těžké pro ŽP něco udělat, 
dvě pětiny (40 %) to však za těžké nepovažu-
jí,“ uvádí Hanzlová.

Polovina lidí si myslí, že mnohá tvrze-
ní o ekologických hrozbách jsou zveliče-
na, více než dvě pětiny (42 %) si myslí, že 
tomu tak není. Podobný podíl dotázaných, 
byť v opačném poměru, sledujeme i u dal-
šího dotazu. Menší část respondentů je 
pře svědčena, že existují důležitější věci než 
starost o ŽP (45 %), a toto přesvědčení na 
opak nesdílí 51 % občanů. Necelé dvě pěti-
ny (38 %) respondentů se ztotožňují s ar-
gumentem, že starat se o ŽP má cenu jen 
tehdy, pokud tak budou činit také ostatní 
lidé, odmítá jej 60 %. Většinově tedy česká 
veřejnost při kládá tématu péče o ŽP důle-
žitost a je ochotna se na ní aktivně podílet.

Zde hrají roli i sociodemografické cha-
rakteristiky, jelikož s prvním výrokem čas-
těji nesouhlasí lidé ve věku 30 až 39 let. 
S druhým výrokem souhlasí častěji lidé 
starší 65 let, se středoškolským vzdělá-
ním bez maturity či vyučení, hodnotící 
svou životní úroveň jako špatnou. Naopak 
nesouhlas s tvrzením vyjádřili mladí lidé 
do 29 let, se středoškolským vzděláním 
s maturitou či vzděláním vysokoškolským. 
Téměř polovina (45 %) respondentů je 

pře svědčena, že existují důležitější věci 
než starost o ŽP. Tento názor ne sdílí 51 % 
respondentů se středoškolským vzděláním 
s maturitou a vzděláním vyso koškolským. 
Polovina lidí se také domnívá, že mnohá 
tvrzení o ekologických hrozbách jsou zveli-
čena a necelé dvě pětiny (38 %) responden-
tů se ztotožňují s argumentem, že starat se 
o ŽP má cenu jen tehdy, pokud tak budou 
činit také ostatní lidé. Tento názor zastávají 
častěji muži, se základním či středoškol-
ským vzděláním bez maturity či vyučení.

Oproti poslednímu výzkumu z roku 
2018 výrazně vzrostl podíl souhlasných 
a zároveň poklesl podíl nesouhlasných od-
povědí v případě výroků, že „Mnohá tvrze-
ní o ekologických hrozbách jsou zveličena“ 
(nárůst souhlasných odpovědí o 14 % a po-
kles nesouhlasných odpovědí o 10 %), že 
„Pro člověka, jako jsem já, je vlastně dost 
těžké dělat něco víc pro ŽP“ a že „V živo-
tě jsou důležitější věci, než se starat o ŽP“ 
(shodně nárůst souhlasných odpovědí a po-
kles nesouhlas ných odpovědí o 9 %). „V pří-
padě výroku o zveličení ekologických hrozeb 
byl poprvé v aktuálním výzkumu zjištěn vý-
razný převis souhlasných vyjádření a také 
u výroku, že v životě existují důležitější věci, 
než starost o ŽP, byl v aktuálním výzkumu 
zaznamenán dosud nejvyšší podíl souhlas
ných odpovědí,“ dodává k této části výzku-
mu Hanzlová.

„Lidé sice soudí, že ‚pro životní prostře-
dí je třeba něco dělat‘, ale obvykle nehodlají 
dopustit, aby to znamenalo nějaké zvláštní 
nároky na ně samotné. ‚Ať se stará obec, vel
ké korporace nebo vláda, které ovšem moc 
nevěříme,‘ jak ukazuje její hodnocení spolu 
s parlamentem. To je ovšem smutné, protože 
tyto instituce jsou v demokratické společnos-
ti klíčové a nezastupitelné. Ještě méně potěši
telné je, že lidé považují obavy z hrozeb, 
ve skutečnosti velice vážných, za zveličené, 
nebo nevnímají například velké negativní 
dopady zemědělství. Za důležité považují jen 
to, co na vlastní oči vidí. To svědčí o selhání 
vzdělávání a osvěty, počínaje školou a konče 
sdělovacími prostředky,“ komentuje výsled-
ky profesor Moldán i v kontextu s následu-
jící částí vý zkumu.

Hodnocení situace ohledně 
aktivit ovlivňujících životní 
prostředí

V rámci výzkumu měli respondenti rov-
něž hodnotit situaci v souvislosti s různými 
aktivitami nebo skutečnostmi, jež různým 
způsobem ovlivňují stav ŽP. Z výsledků 
vyplývá, že naprostá většina občanů se 
staví kriticky k zatíže ní ŽP silniční dopra-
vou (78 %), k postihu těch, kdo poškozují 
ŽP (70 %), k (ne)dostatečnosti opatření 
proti suchu (68 %), k (ne)dosta tečné še-
trnosti k přírodním plochám při výstavbě  
(64 %), k chování podniků a firem k ŽP 
(61 % špatné a 27 % dobré), k dopadu těž-
by dřeva na ŽP (60 % špatný, 26 % dobrý) 
a k do padu těžby nerostných surovin na ŽP 
(58 % špatný a 25 % dobrý).

„Ostatní zkoumané položky jsou hodno
ceny příznivěji, byť u čtyř z nich stále 
převažu je kritické hodnocení nad pozitivním 
a u dvou je pozitivní a negativní hodnocení 
vyrovnané. O málo více než dvě pětiny dotá-
zaných hod notí pozitivně i negativně situaci 
v případě dopadu zemědělské činnosti na ŽP 
(44 % dobrá a 43 % špatná) a využívá ní 
obnovitelných zdrojů energie (42 % dobrá 
a 45 % špatná),“ uvádí Hanzlová. Negativní 
hodnocení pak mírně převažuje nad pozi-
tivním u přísnosti zákonů na ochranu ŽP 
(39 % dobrá a 45 % špatná), u úspornosti 
spotřeby surovin a energií ze strany občanů 
(40 % dobrá a 46 % špatná), u úspornosti 
spotřeby surovin a energií v naší výrobě 
(31 % dobrá a 49 % špatná) a u chování ob-
čanů k ŽP (40 % dobré a 53 % špatné).

Lidé a změna klimatu
Výzkum CVVM se zaměřil ve svém dal-

ším samostatném průzkumu ve stejném 
ob dobí i na problematiku změny klimatu. 
„Zajímalo nás, co si o tomto tématu myslí čes-
ká veřejnost. Konkrétně jsme zjišťovali, jestli 
se čeští občané zajímají o problemati ku změ-
ny klimatu, zda podle jejich názoru ke změně 
klimatu na Zemi vůbec dochází, do jaké míry 
k ní (ne)přispívá lidská činnost, jestli sami 
cítí za změnu klimatu osobní zod povědnost 
a zda podle jejich názoru mohou lidé změnou 
svého chování změnu klimatu nějak ovlivnit. 
Na závěr jsme se dotazovali, jestli se respon-
denti obávají dopadů změny klimatu a zda 
podle nich bude mít změna klimatu nějaký 
dopad na ČR,“ představuje klimatický prů-
zkum Hanzlová.

A k jakým výsledkům výzkumníci do-
spěli? O problematiku změny klimatu se za-
jímají necelé dvě pětiny (39 %) dotá zaných. 
Většina české veřejnosti (86 %) si myslí, že 
v posledních 100 letech ke změně klimatu 
na Zemi dochází. Česká veřejnost je pře-
svědčena, že za změnou klimatu stojí lidská 
činnost. „Pouze 3 % do tázaných zastávají 
názor, že lidská činnost ke změně klimatu 
vůbec nepřispívá,“ upřes ňuje Hanzlová a do-
dává: „necelé tři pětiny (58 %) dotázaných se 
v určité míře obávají dopadů změny klimatu 
(14 % velmi a 44 % spíše ano), naopak obavy 
nepociťuje 39 % dotázaných.“ Průzkum dále 
odhaluje to, že více než dvě pětiny českých 
občanů si myslí, že dopad změny klimatu 
na ČR bude špatný, více než třetina, že bude 
tak napůl, a necelá desetina, že tento dopad 
bude dobrý.

Určitě zajímavý kontext přináší rovina 
z pohledu osobní zodpovědnosti, proto že 
byť jsou lidé přesvědčeni, že změna klimatu 
souvisí s lidskou činností, tak osobní zodpo-
vědnost za změnu klimatu na Zemi cítí jen 
třetina respondentů. Ale paradoxem pak je, 
že dvě třetiny dotáza ných se přiklánějí k ná-
zoru, že pokud by lidé změnili svoje součas-
né chování, tak mohou současnou změnu 
klimatu zpo malit, a další necelá dvacetina si 
myslí, že ji mohou dokonce úplně zastavit.

z Odpadového fóra sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 
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KNIHOVNA

Polická univerzita 
volného času
Cyklus tří přednášek na téma:
Cesta za historickými prameny aneb co 
kde najdu. 

 ¾ Úterý 28. 2. 2023 od 15 hodin – 
Mgr. Jan Čížek: Archivní zdroje a his-
torické prameny aneb co najdu 
ve Státním okresním archivu Náchod. 

Přednáška Mgr. Jana Čížka, vedoucího 
Státního okresního archivu v Náchodě
Hledáte své předky nebo historii své nemo-
vitosti? Chtěli byste sestavit rodokmen své 
rodiny? V archivu můžete najít papírové 
i digitalizované (na internetu přístupné) 
zdroje ke svému studiu. Na přednášce se 
dozvíte, jak se orientovat v matrikách, sčí-
tacích operátech, digitalizovaných archi-
váliích a hlavně, jak se orientovat v SOKa 
Náchod.

 ¾ Úterý 14. 3. 2023 od 15 hodin – 
Mgr. Jan Tůma: Proč se vydat do Mu-
zea Náchodska a všech jeho poboček 
včetně Police nad Metují

Úkolem muzeí je spravovat a zpřístupňovat 
své sbírky prostřednictvím výstav, před-
nášek, ale také pro badatele. V moderním 
muzeu najdete také zdroje pro svá studia 
rodinné historie. Zástupce ředitele a odbor-
ný pracovník Mgr. Tůma představí sbírky 
Muzea Náchodska, jeho jednotlivých fondů, 
a např. i významných sbírkových předmětů 
včetně expozice polické pobočky. 

 ¾ Úterý 28. 3. 2023 od 15 hodin - 
Mgr. Milan Košťál: Police na starých 
fotografiích

Staré fotografie jsou cenným zdrojem in-
formací. Díky panu Miroslavu Pichlovi má 
Police dochovanou sbírku historických fo-
tografií a pohlednic Police. Pan Mgr. Košťál 
nám část nejzajímavějších obrazů zmizelé 
Police představí a doplní komentářem.
Přednášky budou na sále Pellyho domů. 
Přihlášky na univerzitu se přijímají 
v Knihovně města Police nad Metují v půj-
čovní době nebo na telefonu 491 543 230, 
775 440 686. Každý přihlášený bude mít 
zajištěno místo k sezení na přednášce. Cena 
přednášky: 80,- Kč se bude platit jednotlivě 
před každou přednáškou. Ostatní zájem-
ci po ústní dohodě s organizátory zaplatí 
na místě jednorázové vstupné 90,- Kč.
Těšíme se na vás – pracovníci Knihovny 
města a Centra kultury a vzdělávání Pellyho 
domy.

PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY 2023 
V KNIHOVNĚ

Během letošních prázdnin bude opět 
knihovna organizovat 3 turnusy příměst-
ského tábora. Termíny jsou v týdnech: 
24. – 28. července 2023, 7. – 11. srpna 

2023, 14. – 18. srpna 2023. 
Program je přizpůsobený věku 
dětí, mohou se účastnit děti 
od 7 do 15 let. Přihlašovat 
děti můžete v dětském oddě-

lení polické knihovny.  V případě většího 
počtu přihlášených dětí, než je kapacita jed-
notlivých turnusů, budeme upřednostňovat 
pravidelné čtenáře knihovny.

VENKOVNÍ HRA NA JARNÍ 
PRÁZDNINY

Na týden jarních prázdnin 20. – 24. 
února 2023 připravujeme venkovní hru 
určenou pro děti, případně děti a jejich 
rodiče. Podrobnější informace, stejně jako 
vloni, vyvěsíme na bránu 

ČTENÍ PRO PŘEDŠKOLÁKY  
A MALÉ ŠKOLÁKY

Chystáme na březen:
Život s vášní a čokoládou

Čeká vás cesta do dlouhé historie 
čokolády a seznámíte se s výrobou 
poctivé řemeslné čokolády i té „běžné 
– průmyslové“. Dozvíte se, co určuje 
kvalitu čokoládových výrobků a spoustu 
zajímavostí ze světa čokolády. V průběhu 
večera ochutnáte 10 druhů poctivých 
českých čokolád Jordi´s, vyráběných s lás-
kou a péčí už více než 12 let. V závěru ve-
čera budete mít možnost si tyto čokolády 
zakoupit. Degustací vás provede Marcela 
Krčálová.

Počet účastníků besedy je omezen. 
Rezervace nutná v knihovně nebo na tel. 
Čísle 775 440 686.
Knihovna města 16. 3. 2023 v 18 hodin.

Vaše knihovnice

každý čtvrtek  od 16 do 17 hodin

Knihovna 
města Police nad Metují 

zve 
předškoláky a malé školáky  

na 

PRVNÍ ČTENÍ PROBĚHNE 
ve ČTVRTEK 2. 2. 2023  

v dětském oddělení 
polické knihovny 

Pravidelné čtení 
  a tvoření 
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Nabídka knih:
 ¾ Kmenta, Jaroslav: Ruská mafie-série Polosvět - Díl I.

Kniha mapuje vznik a vývoj organizovaného zločinu na úze-
mí Československa a České republiky po roce 1989. Celý projekt, 
který autor chystá už několik let, bude mít několik částí. Ta prv-
ní je věnována ruské mafii, která se tu usadila hned počátkem 
devadesátých let. Je to projekt, který vás při čtení vrátí zejména 
a právě do této dekády, která v gangsterském pojetí připomínala 
třicátá léta minulého století v americkém Chicagu. 

 ¾ Rijn, Elle van: Židovské jesle.
Dojemný a zároveň děsivý příběh inspirovaný skutečnými 

událostmi z roku 1941v Amsterdamu odhaluje promyšlený sys-
tém záchrany dětí a současně popisuje hrůznou mašinerii Třetí 
říše.

 ¾ Cherezińska, Elżbieta: Hrdá.
Historický román odehrávající se v 10. století. Hlavním hrdi-

nou je kníže Měšek a jeho dcera Svatoslava, která nechce být jen 
šachovou figurkou svého otce.

 ¾ Gebrian, Adam: Sedm měsíců v Raleigh, New Yorku a Chi-
cagu.
Autor povoláním architekt v knize popisuje svůj sedmi-

měsíční pobyt v USA - v Raleigh v Severní Karolíně, New Yorku 
a Chicagu, kde byl se ženou a téměř šestiletým synem Filipem.

 ¾ Cognetti, Paolo: Vlčí štěstí.
V románu autor kreslí obrázky z každodenního života obyva-

tel hor, v nichž spolu se změnami ročních období zaznamenává 
i proměnu lidských tužeb a snů.

 ¾ Fajnorová, Ivana: Emilka.
Emilka přišla na svět za první republiky na dědině nedaleko 

Brna a odešla z něho, když se její země stala znovu svobodnou. 
Tento kraj nikdy neopustila a svůj život prožila ve 20. století pl-
ném událostí, jejichž důsledky ovlivnit neuměla. Přestože byl 
Emilčin život protkán radostmi i bolestmi obyčejného člověka, 
nikdy neztratila sílu jim statečně čelit.

 ¾ Mach, Jiří: Kriminální případy z Orlických hor.
Orlické hory jsou bezesporu krásným koutem naší země. 

Ale žádná krása není bez vady. Také zde se vyskytují zloději, 
lupiči, vrazi, zkrátka kriminálníci. O jejich činech, ale i o těch, 
kteří nás před nimi brání, vypráví tato knížka. Je napsána na zá-
kladě vzpomínek bývalého šéfa kriminální služby a pozdějšího 
ředitele územního odboru Policie ČR v Rychnově nad Kněžnou 
plk. JUDr. Zdeňka Hlaváčka.

 ¾ Duszyński, Tomasz: Glatz-záhadné vraždy v pohraničí.
Detektivní román polského autora je první knihou detektiv-

ní série odehrávající se v Dolním Slezsku po první světové válce. 
S autorem knihy připravila knihovna v Radkowě vloni besedu 
v rámci společného mikroprojektu. Tomasz Duszynski pochází 
ze Strzelina a napsal přes tucet románů a několik desítek povídek 
z žánru fantasy, sci-fi, hororu a krimi. Je také autorem knih pro 
děti a mládež a také pověstí vztahujících se k regionu, ve kterém 
žije. Jeho retro kriminální román Glatz se odehrává v Kladsku. 
Na našich webových stránkách je odkaz na přenos besedy ze dne 
17. 5. 2022 na youtube kanálu.

 ¾ Pavela, Roman: Světem bylin s Romanem Pavelou-pro ženy 
a muže 50+
Další díl série publikací tentokrát představuje byliny důležité 

pro prevenci a léčbu různých potíží i onemocnění souvisejících 
s nástupem seniorského věku žen i mužů.

 ¾ Prior, Hazel: Dáma a tučňáci.
Půvabný příběh nejen o tom, že i v pětaosmdesáti letech mů-

žete najít nový smysl života, ale i o síle lásky, přátelství a rodin-
ných pout, díky kterým se dá zapomenout na prožitá utrpení.

 ¾ Doležal, Miloš: 1945: léto běsů.
Kapitoly sledují pohnuté osudy lidí a dramatické události 

v českých zemích v období od jara do podzimu roku 1945.
 ¾ Ježek, Jan: Kniha o Kladském pomezí.

Autor nás provází krajinou prostřednictvím příběhů, jež 
odkrývají zvláštnosti místní přírody i kulturní fenomény pro 
Kladské pomezí typické. To vše doplňuje velkým množstvím fo-
tografií, pořízených v průběhu posledních dvaceti let.

Dáša Ducháčová

  Jubilea
V prosinci 2022 slavili
70 let  paní Dagmar Pinkavová
 paní Eva Bock
 pan Jiří Voborník
 pan Jaroslav Vacek
 pan Jiří Kašík
75 let paní Květuše Belanová
 pan Karel Knittel
 pan Josef Foglar
 pan Jaroslav Jenka
 pan Tomáš Vacek
90 let paní Libuše Nováková

Dle dostupných údajů mělo ke dni uza-
vírky tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 12. 
2022 město Police nad Metují 3939 oby-
vatel. K poslednímu prosinci 2022 bylo 
u nás hlášeno k pobytu 3944 občanů.

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a mnoho krásných dní plných pohody 

v dalších letech.

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí a nepřejí si být jmenováni 
v této rubrice, nebo si nepřejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto sdělili 

předem na matriku MěÚ Police nad Metují,  
hambalkova@policenm.cz, 491 509 990

Dagmar Hambálková, matrkikářka

  Z minulého vítání občánků
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PELLYHO DOMY 

DĚTSKÝ KARNEVAL - BAREVŇÁCI 
Neděle 26. 2. 2023 od 15:00 hod 
Tři hodiny skvělé zábavy a soutěží  
s týmem Dětských akcí. Prodej vstupe-
nek na místě, pokladna bude otevřena 
hodinu před začátkem akce. 
Vstupné: 50 Kč dospělí, 30 Kč děti 

POLICKÁ UNIVERZITA 
VOLNÉHO ČASU 
Nově budou přednášky probíhat ve spo-
lupráci kolektivů Knihovny města Police 
nad Metují a Pellyho domů. 
Na jaro je připraven cyklus tří přednášek 
na téma: Cesta za historickými prame-
ny aneb co kde najdu.  

Mgr. Jan Čížek 
Archivní zdroje a historické prame-
ny aneb co najdu ve Státním okres-
ním archivu Náchod 
Úterý 28. 2. 2023 od 15:00 hod 
Přednáška Mgr. Jana Čížka, vedoucího 
Státního okresního archivu v Náchodě. 
Hledáte své předky nebo historii své 
nemovitosti? Chtěli byste sestavit  
rodokmen své rodiny? V archivu můžete 
najít papírové i digitalizované (na inter-
netu přístupné) zdroje ke svému studiu. 
Na přednášce se dozvíte, jak se oriento-
vat v matrikách, sčítacích operátech, 
digitalizovaných archiváliích a hlavně, 
jak se orientovat v SOKa Náchod. 

Mgr. Jan Tůma 
Proč se vydat do Okresního muzea 
Náchod a všech jeho poboček včet-
ně Police nad Metují 
Úterý 14. 3. 2023  od 15:00 hod 

Mgr. Milan Košťál 
Police na starých fotografiích 
Úterý 28. 3. 2023 od 15:00 hod 
Přihlášky na univerzitu přijímá Knihov-
na města Police nad Metují v půjčovní 
době: 
pondělí a středa   12:00 – 16:00,  
úterý a čtvrtek    09:00 – 17:00,  
pátek          09.00 – 12:00,  
tel. 491 543 230 nebo 775 440 686.  
Cena přednášky: 80 Kč pro předem 
přihlášené, 90 Kč ostatní.  

Bude se platit jednotlivě před každou 
přednáškou na místě. 

ZÁPIS DO KURZU SPOLEČENSKÉHO 
TANCE A VÝCHOVY PRO MLÁDEŽ  
NA ROK 2023 
Stále přijímáme přihlášky do tanečních. 
Kurz bude probíhat o sobotách, od 9. 9. 
2023 do 9. 12. 2023. Celkem zahrnuje  
14 lekcí (11 standardních lekcí vč. coun-
try hodiny a latinské lekce, 2 prodlouže-
né lekce, závěrečný slavnostní věneček). 
Přihlášky jsou k dispozici v Informačním 
centru a na www.pellyhodomy.cz/cs/ke-
stazeni 

KINO 

OSM HOR 
Neděle 5. 2. 2023 od 18:00 hod 
Film podle bestselleru Paola Cognettiho 
Osm hor je filmem o přátelství, dospívá-
ní a hledání cesty v životě na pozadí 
majestátních hor. 
Pietro je chlapec z rušného italského 
města, Bruno je kluk ze zapomenuté 
alpské vesnice. Jeden se každé léto vrací 
do hor s rodiči, druhý kopce nikdy neo-
pouští. Sdílí lásku k majestátním vrcho-
lům, složitý vztah k vlastním otcům 
a časem i husté plnovousy. Tak jako 
příroda roste, usychá a znovu vzkvétá, 
mění se i jejich přátelství. Ztráta v Pie-
trově životě ho po mnoha letech zavede 
zpět na venkov a opětovné setkání  
s Brunem změní jeho pohled na svět. 
Drama. Itálie / Belgie / Francie, 2022, 
147 min. Film nevhodný mládeži do 
12 let. 
S českými titulky. 
Vstupné: 100 Kč 

CESTA DO TVOJZEMÍ 
Čtvrtek 9. 2. 2023 od 18:00 hod 
Daleko za hranicemi dětských hřišť 
existuje úžasný svět fantazie – Tvojzemí. 
Opice a krkavci tu mluví lidskou řečí a po 
zlatých pouštích se procházejí neskuteč-
né stroje, které fungují v dokonalém 
souladu s přírodou. Desetiletý Riki uteče 
do Tvojzemí ze svého domova ve sku-
tečném světě, protože zachytí signál 
vysílaný tajemným zářivým kamínkem. 
Tento kamenný zdroj velké síly, který 
chce každý získat, se ukryje v Rikiho 
srdci. 
S kým může Riki sdílet toto tajemství?  
Se svou novou drzou kamarádkou 
Emmou? S opičím generálem Tidlingem? 
S Kovomanem, mocným robotem a po-
radcem Prezidenta Tvojzemí či s kapitá-
nem parní lodi? Rikiho dobrodružná 
výprava za záchranou nejen vlastního 
života, ale i celého světa fantazie, může 
začít. 

Animovaný. 
Slovensko / Česko / Belgie, 2022, 86 min 
Vstupné: 80 Kč 

PŘÁNÍ K NAROZENINÁM 
Čtvrtek 16. 2. 2023 od 19:00 hod 
Líba má každý rok jediné narozeninové 
přání. Trvá na tom, aby se na její oslavě 
sešla celá rodina, což všichni vždy splnili. 
Tedy až do letošních narozenin. Její syn 
Petr má na tenhle rok jiné plány, a tak 
před rodinou předstírá nemoc. Letos 
chce totiž poprvé strávit narozeniny 
se svým přítelem Karlem, který má na-
rozeniny ve stejný den. A Karel je pro 
zbytek rodiny Petrovým dlouho skrýva-
ným tajemstvím. Líba se však své oslavy 
nehodlá jen tak lehce vzdát. Rozhodne 
se Petra překvapit a s celou rodinou 
se přesunout k němu. Nečekaná návště-
va donutí Petra k rychlé improvizaci. 
Udělat před svou rodinou z přítele Karla 
kolegu z práce a z jeho sestry Veroniky 
svou přítelkyni je v podstatě hračka. 
Jenže to ještě Petr netuší, že tohle  
je teprve začátek a dnešní den bude 
jedna velká jízda na horské dráze... 
Komedie. Česko, 2022, 93 min 
Vstupné: 120 Kč 

BUKO 
Čtvrtek 2. 3. 2023 od 19:00 hod 
Film Alice Nellis vypráví o tom, že štěstí 
přeje připraveným a taky těm, kteří  
se svému strachu dokážou postavit. 
Jarmila se po ztrátě muže ocitne  
na životní křižovatce, kde se musí roz-
hodnout, zda zbytek života už jen trpěli-
vě “přečká”, nebo se vzepře a vrhne  
se do dobrodružství s nejistým koncem. 
Navzdory dobře míněným radám svých 
dospělých dětí si zvolí druhou možnost. 
Tou je život na chalupě v romantické 
divočině uprostřed Máchova kraje, kde 
to měl rád především její muž. Ten 
jí navíc v závěti odkázal vysloužilého 
cirkusového koně Buka, což na první 
pohled vypadá jako drsný vtip, protože 
Jarmila se koní bojí. S pomocí sousedů  
se rozhodne vzniklé situaci postavit 
čelem a brzy zjišťuje, že i když to tak 
zpočátku nevypadalo, právě s tímhle 
koněm by se jí do života mohlo vrátit 
štěstí. 
Komedie / Drama. Česko, 2022, 112 min.  
Vstupné: 100 Kč 

KOLÁROVO DIVADLO

POSLEDNÍ LET 
Pátek 3. 2. 2023 od 19:00 hod 
Účinkuje DS Divadlo Broumov. 
V letadle se může přihodit cokoliv. 
A pokud má první pilot zrovna zdravotní 
potíže, druhý pilot je mimo hru, mladší 
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letuška neví, co se děje a ta starší má 
naopak plno důvodů mstít se všem oko-
lo, nebude na tomto letu o problémy 
nouze. A aby nešlo i o život, nezbude 
nevinným cestujícím, než se do toho 
vložit…. 
Vstupné: 
100 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě. 

VÁŠNIVOST, THRILLER 
Pondělí 13. 2. 2023 od 19:00 hod 
Žena se vrací domů z výletu o dva dny 
dříve. Hledá svého manžela, ale dům  
je prázdný. Volá mu, kde je, a on jí tvrdí, 
že je doma, dívá se na televizi a trochu  
si čte… Řetězec falešných stop a nedoro-
zumění se začíná prodlužovat a zašmo-
drchávat… Skvěle napsaná hra sklidila 
po svém uvedení nadšené kritiky, které 
vyzdvihly např. „velké emoce a málo 
vět“, fakt, že „divák má permanentně 
falešnou stopu“ i že jde o „inteligentní 
psychothriller“. 

V inscenaci Divadla Verze se představí 
Linda Rybová, Jana Janěková ml., Da-
vid Matásek a Jan Holík. 
Délka představení: 1:50 hod, přestávka. 
Věkové doporučení: 15+. 
Vstupné: 
490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě 

PŘIPRAVUJEME 

LEŽ … aneb KOMEDIE O PRAVDĚ 
Úterý 7. 3. 2023 od 19:00 hod  
V inscenaci Divadla Verze hrají Petra 
Špalková, Petr Lněnička, Eva Kodešo-
vá / Gabriela Mikulková a Jan Dolan-
ský. 
Hra o tom, zda je možné ve vztazích lhát. 
Kde končí ohleduplnost a začíná lež. 
A zda lze s absolutní pravdou ve vztahu 
obchodovat. Alice a Paul jsou poměrně 
šťastný a spokojený manželský pár. 
Jednoho dne čekají hosty k večeři – své 
dlouholeté přátele Laurence a Michela, 
kteří také žijí v harmonickém manžel-
ství.  
Alice je ale celá nesvá a žádá po manže-
lovi, aby večeři na poslední chvíli odvo-
lal. Ten se samozřejmě brání a chce znát 

důvod, proč by to měl udělat. Ovšem ona 
mu pravý důvod nechce říct: toho dne 
dopoledne zahlédla ve městě Michela, 
jak se líbá s cizí ženou. Alice je tak posta-
vena před velké morální dilema: udělá 
přítelkyni větší službu, když jí o tom 
řekne, nebo když jí to naopak zamlčí? 
Oba se rozhodnou večeři odložit, ovšem 
v tu chvíli už jejich přátelé zvoní u dveří  
a společný večer musí proběhnout. Ne-
jistota a různé postoje Alice a Paula ve-
dou ke spoustě humorných situací  
a k zajímavému rozuzlení… 
Věkové doporučení: 15+. Délka předsta-
vení: 1:40 hod, představení bez  
přestávky. 
Vstupné:  
490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě 

VELIKONOČNÍ POHÁDKA 
Pondělí 20. 3. 2023 od 18:00 hod 
Pohádka Divadýlka Mrak na motivy 
lidových zvyků a obyčejů, vhodná pro 
děti mateřských škol a prvního stupně 
ZŠ.  Délka představení cca 50 min. 
Vstupné: 90 Kč v předprodeji, 120 Kč 
na místě 

SEDMERO KRKAVCŮ 
Sobota 25. 3. 2023 od 18:00 hod 
Neděle 26. 3. 2023 od 18:00 hod 
V novém muzikálu Základní umělecké 
školy Police nad Metují a její dvorní 
skladatelky Ádi Kubečkové se představí  
pěvecké, taneční a dramatické oddělení 
ZUŠ. Prodej vstupenek od 8. 3. 2023. 
Vstupné: 
120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě 

OSTROSTŘELECKO-MĚSTSKÝ 
PLES 
Sobota 15. 4. 2023 od 20:00 hod 
Hraje Bumble Bee Band. 
Prodej vstupenek od 27. 2. 2023 
v Informačním centru v Pellyho do-
mech. 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Máme tu únor a všichni bychom si rádi 
užili sněhových radovánek, lyžování 
a běžkování. Tak snad se počasí umoudří 
a dopřeje nám to. V infocentru se po 

provedené inventuře zkraje ledna vše 
vrátilo do „normálu“ a jsme tu pro vás 
tak, jak jste již ostatně zvyklí. Stavte se  
u nás pro vstupenky na akce v Polici
n.M., Hronově a Červeném Kostelci, kte-
rých je opravdu spousta, pro krásné
knihy a další zajímavé zboží.

Pokud jste si ještě nepořídili kalendář, 
tak v infocentru máme posledních pár 
kusů nástěnného kalendáře Jana Pfeifera 
ve formátu A3 s nádhernými fotografie-
mi přírody Policka. Prodejní cena je   
490 Kč. Neváhejte a zastavte se pro něj. 

VÝLETOVNÍK 
Máte chuť vyrazit s dětmi na výlet? Tak 
nejdřív zamiřte do infocentra pro Výle-
tovník od MAS Stolové hory, kde najdete 
spoustu tipů na výlety od dětí pro děti. 
U každého výletního místa najdete jeho 
podrobný popis, fotografie, tip redakce  
a místo na poznámky. 

PROVOZNÍ DOBA  
INFORMAČNÍHO CENTRA 
únor 2023 
Pondělí – pátek: 

8.30 – 11.30 a 12.00 – 16.00 
Sobota:   8.30 – 11.30 
Polední přestávka:  

11:30 – 12:00 



14 Polický měsíčník  ÚNOR 2023

KULTURA   

Muzeum papírových modelů
Jak jsme již in-

formovali v minu-
lém čísle Polického 
měsíčníku, provo-
zování Muzea papí-
rových modelů má 
od 1. ledna na sta-
rosti provozovatel 
Muzea stavebnice 

Merkur, Merkur Police o. p. s. Samozřejmě 
platí, že Muzeum papírových modelů bude 
stále tou stejnou institucí, jakou bylo dopo-
sud. Všem zainteresovaným stranám přišlo 
logické, aby se obě Muzea spojila pod jed-
noho provozovatele.

Největší plánovanou změnou v letoš-
ním roce bude změna vchodu do expozice. 
Začínáme pracovat na fyzickém propo-
jení obou expozic. To bude znamenat, že 
i do Muzea papírových modelů se bude 
vcházet ve směru od Bezděkových sadů 
(tedy od autobusového nádraží). Pro ná-
vštěvníky se nic nezmění. U pokladny bu-
dou mít na výběr ze tří možností:

Koupí si vstupenku pouze do expozice 
Muzea papírových modelů

Koupí si vstupenku pouze do expozice 
Muzea stavebnice Merkur

Koupí si vstupenku do obou expozic
Takže zůstane zachováno to, co fungo-

valo celý loňský rok.
Plánované propojení expozic nám ale 

nabízí zcela nečekaný rozměr rozšíření 
Muzea papírových modelů. Společně s auto-
ry webových stránek www.papirovaarche-
ologie.cz, znalci historie i současnosti pa-
pírového modelářství, Josefem Kropáčkem 
a Stanislavem Fajkusem, jsme připravili 
koncepci prostoru, kudy budou návštěvní-
ci vcházet do Muzea papírových modelů. 
Tento prostor nám totiž nabízí jedineč-
nou možnost vytvoření „placaté expozice“. 

A protože papírové 
modelářství je skuteč-
ně celosvětovým feno-
ménem, rozhodli jsme 
se tento fenomén uká-
zat i přímo v expozici. 
Připravovaná část má 
pracovní název „Letem 
papírovým světem“ 
a v podobě přebalů 
vystřihovánek ukáže-
me, kde všude můžete 
na papírový model na-
razit. A to jsou nejen 
státy Evropy, ale vy-
střihovánky vycházejí 
i v Austrálii, Japonsku, 
Indonésii, Číně, USA, 
Argentině, na Kubě 
nebo v Alžírsku.

Průlet papírovým 
světem obrazně otevře 
cestu ke konkrétním 
modelům a do expozice 
MPM.

Co pro Vás dál 
připravujeme na rok 
2023? Zhruba na pře-
lomu února a března 
proběhne reinstalace 
expozice. Všechny vy-
stavené modely projdou kontrolou kurá-
torů, případně budou opraveny a expozice 
zase nabídne novinky. V polovině ledna 
jsme získali darem přes tři desítky modelů 
Formule 1, které aktuálně prochází revizí, 
než budou uloženy do depozitu.

24. ledna jsme se zúčastnili představe-
ní spolku Modelářský svět, který v Praze 
nastínil svou vizi nejen pro letošní rok, ale 
během večera definoval i dlouhodobou 
koncepci své práce. Tento spolek společně 

s Muzeem pořádal na konci října mode-
lářskou soutěž v tělocvičně Základní školy 
v Polici nad Metují. I když se jednalo o jed-
norázovou akci, která byla realizována jako 
připomenutí loňského desátého výročí 
otevření Muzea, budeme i nadále aktivity 
Modelářského světa podporovat. A třeba 
se zase při nějakém kulatém výročí Muzea 
sejdeme na další soutěži.

Za MPM Pavel Frydrych

Život v Dřevěnce

Vážení návštěvníci Dřevěnky,
cílem našich aktivit v historické budově je a jistě bude nabíd-

nout akce, které  doplní kulturní život v Polici nad Metují. Ve struč-
ném přehledu si dovolujeme připomenout akce v roce 2022.

 y 10.3 a 17.3. jsme pletli a háčkovali na základě výzvy www.ne-
doklubko.cz.Ponožtičky, čepičky a chobotničky jsme odeslali 
do FN HK.

 y 24.3. a 31.3. základy drátování s Lenkou Vítkovou
 y 7.4.- zdobení perníčků s Lenkou Židovou
 y 9.4.- Velikonoce v Dřevěnce 
 y 19.5. vernisáž výstavy ing. Antonína Vacka „ Tichou krajinou“ 
 y 9.6. a 14.6. Babinec u Julínky, předání ponožek pro Hospic 

Anežky České v Červeném Kostelci
 y 13.8. a 14.8. polická poutˇ a výstava „ Kde se dobře vaří, tam se 

dobře daří“
 y 6.9. derniéra výstavy ing. Antonína Vacka
 y 10.10.-15.10. charitativní bazar „Dejte věcem druhou šanci“
 y 20.10.,3.11.,16.11.-promítání filmů Miroslava Šolce 
 y 14.12. vernisáž výstavy „Kouzlo vánočního stromku“
 y 17.12. Advent v Dřevěnce 

Podpořili jsme neziskovou organizaci „Kašparovo taškaření“
Na účet Hospice Anežky České jsme odeslali 4 065 KČ
Poděkování patří všem, kteří se podíleli na záměru oživit 

Dřevěnku!!!!
Podrobnosti k jednotlivým akcím najdete na www.drevenka- 

police.cz
Jiřina Hejnová
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M U Z E U M S TAV E B N I C E  M E R K U R 

Muzeum stavebnice Merkur otevírá 
sedmnáctou sezónu. Prvních devět let se 
expozice rozkládala pouze v patře budovy, 
od roku 2015 i v přízemí, a nakonec jsme 
se před rokem a půl rozšířili i do sklepních 
prostorů. Už jen z tohoto suchého výčtu je 
vidět, že Merkur toho může nabídnout mno-
ho. Počínaje historií výroby, která kopíruje 
politickou situaci Československa a České 
republiky se všemi klady a mnoha zápory 
dějin: válečná výroba v době Druhé světové 
války, znárodnění po jejím skončení, výroba 
plně podřízená socialistickému plánování, 
divoká situace po roce 1989 (na firmu 
Komeb Broumov, tehdejšího výrobce sta-
vebnice, byl v roce 1993 vyhlášen vůbec 
první konkurs v České republice) až po sou-
časnost. A k tomu je nutné ještě přidat další 
skutečnosti: ukončení výroby populárních 
vláčků v roce 1968 včetně likvidace strojů 
pro jejich výrobu a po třech desítkách let 
obnova výroby, která nebyla vůbec snad-
ná. A můžeme připomenout i nelehké ži-
votní osudy zakladatele firmy p. Jaroslava 
Vancla… ale taky založení Muzea v bývalé 
budově soudu a později zemědělské školy.

Ale byly i světlé chvilky, třeba když Otto 
Wichterle sestrojil z Merkuru první přístroj 

na výrobu kontaktních čoček a velice složi-
tě na patentovém úřadě vysvětloval, že „ta 
věc“ z Merkuru je skutečně strojem na vý-
robu kontaktních čoček.

Do sedmnácté sezóny vstupuje Muzeum 
s plánem dalších kroků při rekonstrukci 
expozice. Ale ještě jednou odbočíme k his-
torii… už ve 30. letech minulého století re-
agoval Merkur na současný trend a začal 
vyrábět první stavebnice s názvem Merkur 
Elektro. A i v dalších letech reagoval na sou-
časný technologický vývoj a postupně vyrá-
běl edukativní stavebnice mechaniky, me-

chatroniky a nakonec robotiky.
A právě část expozice, která prezentuje 

robotickou výrobu, bude na začátku roku 
centrem naší práce. Místnost projde cel-
kovou stavební rekonstrukcí a pak bude 

„zabydlena“ podle nové koncepce expozice, 
která vznikla před dvěma lety. Jak bude vy-
padat místnost se můžete už dnes podívat, 
protože po designové stránce se budeme 
držet toho, jak vypadá Expozice velkých 
modelů a Ocelové město. 

Robotika je budoucností nejen staveb-
nice Merkur, ale samozřejmě téměř veš-
keré průmyslové výroby. A proto klademe 
na expozici Robotiky velký důraz, a právě 
proto si na tuto část expozice vytváříme 
dostatečný „časový polštář“ a budeme se jí 
plně věnovat. Předpokládáme, že práce bu-
dou probíhat až do jarních měsíců. 

Prosíme návštěvníky o shovívavost 
a pochopení, protože část expozice Muzea 
bude kvůli rekonstrukci dočasně pro veřej-
nost uzavřena.

Rekonstrukce Robotiky v Muzeu staveb-
nice Merkur bude podpořena z dotační vý-
zvy Programu rozvoje venkova MAS Stolové 
hory v rámci projektu „Nákup moderních 
vitrín“. https://www.mas-stolovehory.cz/. 
Z této dotace budou hrazeny některé vý-
stavní vitríny v expozici.

Za Muzeum stavebnice Merkur
Pavel Frydrych

Spolek suchodolských žen 
srdečně zve všechny na 

 

DĚTSKÝ 
KARNEVAL 

 

v neděli 12. února 2023 od 14 hod 
v kulturním sále v Suchém Dole 

 

 
hraje kapela  
REFLEX 
 

odpoledne plné soutěží,  
tance a zábavy!  
 
vstupné:  
dospělí 50 Kč, děti bez masky 30 Kč  
a děti s maskou mají vstup zdarma! 
 
Všichni jste srdečně zváni!  

Lhotský zpívánky, Hostinec u Lidmanů, 
 v uctivý spomínce na našeho kamaráda, pana 

 Norberta Wintra, pořádaj 

v úterý dne 21.února 2023 
!! jedinej mezinárodní !!  

 VOSTATKOVEJ MAŠKARNÍ 
PRŮVOD 

krz celou Lhotu, až do Nouzina, 
s nevobyčejnym překvapenim u hranic, 

 no a přenáramnou veselici  
na sále u Lidmanů, 

s hudbou kapelnika pana E. Maryšky 
za laskavýho přispění a pochopení Úřadu Městyse Machov  

a  Kvíčerouský pekárny z Police a mnoha jednotliuců. 

Po celý cestě bude vyhrávat tradičně dechouka  

 „Broumovanka“ 
Začátek bude u mostku na Řejšnej v 15.30  

Z vozu se budou prodávat  túze dobrý jitrnice řeznika pana Hampla 
z Trutnova, po kerejch se voblizuje i sám Krakonoš.  

K máni budou i  předobrý, pořánně cukrovaný  koblihy, kerý jediný na sjetě 
umí upíct Kvíčerouská pekárna z Police. 

Veškerý vobecenstvo z širokýho vokolí na tu slávu do Lhoty 
dovolujeme si s úctou  pozvat. Špalír, aby pořánnej kolem 
cesty zmáklo, na průvod mávalo a kořaukou nepančovanou 

v dobrý náladě porád pryč udržovalo. 
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - únor 2023

Z MUZEJNÍHO DEPOZITÁŘE
Remoska z roku 1957

V pravidelném představení zajímavých 
předmětů nacházejících se v depozitáři 
Muzea Náchodska bych se rád zabýval vel-
mi známým výrobkem z oblasti tepelné 
úpravy potravin, a sice elektrickým hrncem 
s názvem Remoska z roku 1957. 

Celý příběh samotného výrobku za-
čal v 50. letech 20. století cestou Oldřicha 
Homuty do Švédska, kde na pultech místních 
obchodů viděl elektrický hrnec na vaření, 
který však neměl funkci pečení. Po návratu 
do Československa se o svůj zahraniční po-
znatek podělil se svými kolegy Jindřichem 
Uherem a Antonínem Tylarem, kteří se po-
díleli na dalším vývoji tohoto hrnce. Jejich 
záměrem bylo výrobek rozšířit i o funkci 
pečení. V roce 1953 byly pod jejich dohle-
dem vyráběny v továrně ve Zdicích první 
prototypy elektrického hrnce s názvem 
HUT. Zkratka byla vytvořena z počátečních 
písmen příjmení konstruktérů. Později 
byla výroba přesunuta do Ondřejova 
a v roce 1957 se elektrický hrnec vyrá-
běl v Kostelci nad Černými lesy a Českém 
Brodě. Elektrický hrnec získal v roce 1964 
ochrannou známku. Název slavného pro-
duktu byl vytvořen ze zkratky názvu míst-
ního podniku Remos (Revize, Elektro, 
Montáže, Opravy, Servis), který zajišťoval 
jeho výrobu. Na začátku 90. let 20. století 
však došlo k postupnému úpadku zájmu 
o elektrickou stolní mísu. Za celou dobu se 
vyrobilo téměř 2,7 milionu remosek. V roce 
1994 zakoupil ochrannou známku podniku 
REMOS Jiří Blažek a postupně obnovil výro-
bu. Následně se jeho firma REMOSKA s. r. o. 
přestěhovala do Frenštátu pod Radhoštěm. 
Na konci 90. let 20. století došlo k zavedení 
nových technologií při výrobě a Remoska 
tak získala teflonovou úpravu povrchu. Díky 
své jednoduché a lehké konstrukci si tento 
výrobek našel mnoho zákazníků. Jeho další 
výhodou je menší spotřeba elektrické ener-
gie vynaložené k tepelné přípravě pokrmů. 
Důkazem těchto tvrzení je skutečnost, že 
její výroba nadále pokračuje a je možné ji 
zakoupit i dnes. 

O propagaci Remosky ve Velké Británii 
se zasloužila lady Milena Grenfell-Baines 
(rozená Fleischmannová), která v roce 
1939 musela opustit Československo. 
Na konci 90. let 20. století navštívila svou 
sestřenici v Praze a zeptala se jí, co by si 
přála k Vánocům. Ona jí odpověděla, že 
novou Remosku. Po návratu do Anglie 
zjistila, že zde tento výrobek nikdo nezná. 
Jednala tedy přímo s českou firmou a roz-
hodla se Remosku na území své druhé vlas-
ti propagovat. V roce 2001 díky svému úsilí 
a poptávce zákazníků obdržela Remoska 
od institutu Good Housekeeping, vydávají-
cího stejnojmenný časopis, cenu za nejlepší 
výrobek roku. Lady Milena Grenfell-Baines 
je díky této aktivitě mnohdy nazývána jako 
Lady Remoska. Tento český výrobek obdr-
žel jako dar k narozeninám dokonce i princ 
Charles (dnes král Karel III.).

V našem případě se jedná o elektric-
kou universální stolní mísu pro pečení, 
smažení, dušení a vaření značky Remos, 
která byla vyrobena závodem v Ondřejově 
v roce 1957. Podle dochovaného parago-

nu byl tento konkrétní 
typ zakoupen za 149,50 
Kčs. Sada se skládá ze 
dvou hliníkových nádob 
na pečení a vaření, dále 

pak z hliníkové kuželovité vložky sloužící 
k pečení bábovky, která se vkládá do pečící 
mísy. Na horní okraj mísy se před použitím 
umístil snímatelný poklop s topným člán-
kem zajišťující zdroj tepla. Povrch je z vněj-
ší strany ošetřen hnědou barvou a opatřen 
bílým nápisem Remoska. Nachází se zde 
také tři malé otvory o průměru 3 mm, kte-
ré slouží k odvádění přebytečné páry z ná-
doby. Kromě toho je možné vložit do nich 
dřevěnou špejli a zjistit tak stav pečeného 
těsta bez snímání poklopu. Tento celek se 
používal na kovové trojnožce se smalto-
vaným povrchem, aby nedošlo ke spálení 
povrchu pod hliníkovou nádobou. K odlo-
žení horkého poklopu slouží další speci-
álně upravená trojnožka se smaltovaným 
povrchem. Součástí balení je také přívodní 
šňůra a návod na použití, který obsahuje 
i několik receptů na přípravu masa, mouč-
níků a zeleninových pokrmů. Tento typ 
s označením HUT má jmenovitý příkon 
500 W a objem nádoby na pečení a vaření 
je 2 litry.  Předmět získalo muzeum v roce 
1991 jako pozůstalost po paní V. R. z obce 
Studnice. Podle všech aspektů je zřejmé, že 
tento výrobek nebyl nikdy použit. Dochoval 
se v původní krabici se všemi součástmi, 
které nebyly poničeny nebo opotřebeny.

Mgr. Jiří Valtera

Stálé expozice muzea
V únoru jsou expozice Muzea Náchodska v Dřevěnce 

i v Klášteře uzavřeny. Organizované skupiny si však v přípa-
dě zájmu mohou prohlídku objednat na tel. čísle 775 393 608 
nebo na e-mailu vecerova@muzeumnachodska.cz.

Mgr. Mariana Poláková, 
h.D., Vlastimil Pibil, DiS.
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ NÍZKÁ SRBSKÁ 
                         

pořádá 
na sále restaurace „Obecní dům“ v 

Machově 
dne 25. února 2023 

hasičský PLES 
Začátek ve 20 hodin * Společenský úbor * Vstupné 150,- Kč 

Odvoz všemi směry zajištěn 

Hraje skupina Návštěvníci 
Předprodej místenek proběhne v době 20. - 24. 2. 2023 v prodejně průmyslu v Machově. 

OBEC SUCHÝ DŮL 

VÁS SRDEČNĚ ZVE NA 

OBECNÍ BÁLOBECNÍ BÁL
V SOBOTU 11. února 2023

OD 20.00 HODIN 

V KULTURNÍM DOMĚ V SUCHÉM DOLE

K TANCI A POSLECHU 
HRAJE HUDEBNÍ SKUPINA REFLEX

PŘEDTANČENÍ:
Suchodolské mažoretky

VSTUPNÉ 130 KČ

REZERVACE MÍST NA TELEFONNÍM ČÍSLE 603 271 327

26.26.
Městys

Velké Poříčí
pořádá

v pátek
10. února 2023

od 20 hodin
ve společenském sále 

Obecního domu

K tanci a poslechu zahraje kapela LEDVIN STONES
Předtančení

Předprodej místenek od 18. ledna 2023
Cena místenky 150 Kč

Srdečně zvou pořadatelé

Z historie české koruny po roce 1918

Po roce 1918 jsme se v Československu 
dočkali opět vlastní československé měny 
i mince. Od roku 1919 platila měna, zvaná 
koruna československá (v období první 
republiky zkratka Kč, v období druhé re-
publiky K, od roku 1945 Kčs, mezinárod-
ně v ISO 4217 CSK) . Koruna se dále dělila 
na 100 haléřů. Zpočátku obíhaly i drobné 
haléřové mince (za první republiky dvou-
haléře, po roce 1953 dokonce jednohaléře 
a tříhaléře), avšak s postupující inflací nej-
drobnější mince postupně mizely z oběhu. 

Československá koruna byla ustavena 
zákonem č. 84 z 25. února 1919, na je-
hož základě byly mezi 3. až 19. březnem 
1919 staženy a okolkovány rakousko-
-uherské bankovky, které byly postupně 
až do července 1920 vyměňovány za nové 
československé státovky. Prvním penízem 
nového státu byla 100 korunová státovka 

z 15. dubna 1919. Prvními mincemi byly 
20-haléř a 50-haléř s ročníkem ražby 
1921 vydané v únoru 1922. První koru-
nová mince byla do oběhu uvolněna také 
v roce 1922 (platila do května 1953). 
První skutečnou bankovkou (nikoli státov-
kou) byla 20-koruna s datem 1. října 1926, 
ale do oběhu se dostala až v březnu 1927. 

Za doby protektorátu hodnota naší ko-
runy ztrácela svou cenu a stala se na konci 
protektorátu malým platidlem. Po druhé 
světové válce byla 1. listopadu 1945 pro-
vedena měnová reforma, která řešila pro-
blém, že na území Československa kolova-
lo příliš mnoho platidel – kromě pěti měn 
(protektorátní, říšskoněmecká, slovenská, 
maďarská a polská) i různé vojenské pou-
kázky. V našem měnovém systému byl dne 
15. listopadu 1945 proveden soupis vkla-
dů a vklady byly prohlášeny za vázané. 

Další měnová reforma přišla k 1. červ-
nu 1953. Záležela v tom, že vázané vkla-
dy byly prohlášeny za propadlé a hotové 
peníze do 300 Kč byly měněny v poměru 
1 : 5, tj. za prvních 300 Kč bylo vypláceno 
60 Kčs, u vkladů nových za 50 Kčs dostal 
majitel 1 Kčs (poměr 1 : 50). Současně byl 
zhodnocen poměr čsl. koruny k sovětské-
mu rublu tak, že 1 rubl = 1,80 Kčs.

V roce zániku ČSFR 1992 byl již nej-
menší reálně obíhající mincí pětihaléř. 
1. ledna 1993 došlo k rozdělení České 
a Slovenské Federativní Republiky na dva 
samostatné státy a k 8. únoru 1993 pro-
běhla měnová odluka, kterou českoslo-
venská koruna zanikla. Výměnný poměr 
k nástupnickým měnám byl 1:1. Staly se 
jimi česká koruna a slovenská koruna, kte-
rou vystřídalo na Slovensku 1. ledna 2009 
euro.

Naskýtá se často otázka, jak draho 
bylo ve starých dobách. Tu musíme mít 
na paměti, že ve starých dobách byla cena 
stříbra nesrovnatelně vyšší než dnes, 
kdežto cena přírodnin, potravin a mezd 
atd. byly naopak nesrovnatelně nižší než 
dnes. Proto udání cen nám napovídá velmi 
málo pro srovnání s dnešními našimi ce-
nami. Jedině správného poměru hodnoty 
kterékoliv staré mince (měny) docílíme, 
srovnáme-li poměr toho, co se za ten kte-
rý obnos koupilo kdysi a jak je taková věc 
drahá dnes. Potom teprve vyniknou láce či 
drahota minulých časů. Porovnávat pouhá 
čísla, jak se mnohdy stává, je jen klamání 
čtenářů neb posluchačů a klamným závě-
rům z takového porovnání mohou uvěřit 
jen lidé neznalí pravých hodnot a cen věcí.

Připravil František Janeček
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POČÁTKY ČESKOSLOVENSKÉHO TRAMPINGU NA POLICKU
Trampská osada HAMPEJS 1935 – 2023 Bělý – 88 let (část sedmá)

Snad každé srdce romantika či ro-
mantičky musí zaplesat nad zdařilou 
perokresbou, v jejímž jasném paprsku 
vycházejícího slunka se skví jedno 
slůvko „chajda“. Slůvko, jež ale zname-
ná pevný bod jistoty v době totální ne-
jistoty, v době okupace Československa 
a následně Protektorátu!!! Ale doba, 
jež předcházela, byla období svobo-
dy, klidu a míru, v němž se zrodilo 
hnutí mající za cíl znovuobjevování 
všeho, spjatého s čistou a nádhernou 
přírodou. Hnutí, jež nemělo nikde 
jinde obdoby. Na počátku tohoto pří-
běhu stanuli „první průkopníci“, od-
vážní s pevným odhodláním změnit 

k obrazu svému svůj dosavadní způ-
sob života. I poličtí mládenci – skauti 
Josef Vacek, Josef Lisák, Sláva Jenka, 
Josef Hýl, Václav Kysela a Josef Šmíd 
- tihle všichni zcela podlehli neodola-
telnému kouzlu mocné přírody. A když 
zbudovali svoji vysněnou „chajdu“, 
byli plni nápadů a tak se nejprve zro-
dila hymna osady, jejíž slova složil 
kamarád osadníků Antonín Vacek, ná-
sledně přísaha, pochodová píseň 
a fiktivní postava lesního bůžka 
– děda, který jim dával myšlenky 
o životě v přírodě. A když se něco 
pokazilo, nepovedlo, tak to svedli 

na toho „děda“!!! Na prvním snímku 
z roku 1943 dne: 31. X. v den 8. výročí, 
kdy započali se stavbou chaty, vyse-
kává dlátem šerif Jošmíd do pískovce 
nápis a následně je kladen základní 
kámen. Na dalším snímku je jeden ze 
symbolů „zálesáků“ a to hranatý skalní 
útvar, který nazvali „Hampejská skála“. 
Na třetím snímku – zmožení osadníci 
„v říši snů“. 
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Na čtvrtém a pátém snímku ka-
marádi na výletě s kytarou. Na další 
perokresbě s výhledem do krajiny je 
symbol Stolových hor, velká a malá 
Hejšovina s nádhernou okolní kraji-
nou a malými políčky a loukami. Náš 
rodný kraj.

V době Protektorátu měl každý 
osadník svůj příběh. Ti, jejichž rodiče 
měli živnost, pracovali doma a ti ostatní 
byli totálně nasazeni ve zbrojním prů-
myslu pro Říši. Například v Žabokrkách 
u fy Mach a Fišer. A jeden zažil coby 
vysokoškolák koncentrační tábor. Ale 
přes veškeré překážky se zbytek osad-
níků stále scházel a podnikal turistic-
ké výlety. Mnohdy bez peněz i na vel-
ké vzdálenosti, třeba až do Jeseníků 
a Malých Karpat. Při cestě do Krkonoš 
objevili chalupu, kam po válce přenesli 
své působiště. Šestý snímek je z roku 
1951 z období nastupující druhé vlny 

trampingu. Jsou na něm „zálesáci“ 
na cestě na osadu. V průběhu dalších 
let přicházeli další milovníci přírody 
a romantiky. Známý horolezec Mirek 
Šmíd zvaný „Lanšmíd“ se sestrami 
Magdou a Olgou s kamarády, kteří zde 
prožili mnoho krásných okamžiků 
a nezapomenutelných zážitků na osadě 
s bohatou historií. Závěrem bych rád 
poděkoval všem, kteří mně pomohli 
jak s fotomateriálem, tak svými vzpo-
mínkami od svých rodičů, zejména pak 
Petrovi Kyselovi za jeho ochotu naslou-
chat mým dotazům z historie této neo-
byčejné trampské osady.
Příště:
Další průkopníci trampské legendy.

Fotoarchiv a text: Vladimír Linhart
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Kalendárium - únor 2023
Významná kulturní a historická výročí

4. února 1808 se narodil 
v Kutné Hoře v  rodině vyslouži-
lého vojenského muzikanta český 
dramatik, spisovatel, herec, novinář 
a organizátor společenského života 
Josef Kajetán Tyl – 215 výročí. Byl 
jednou z vedoucích osobností ná-
rodního obrození před rokem 1848 
i po něm.

Studoval Akademické gym-
názium v Praze, v letech 1826-28 
v Hradci Králové, kde byl žákem  
V. K. Klicpery. Po ukončení filozofie 

v Praze se z důvodů existenčních stává členem Hilmerovy kočovné 
společnosti. Po dvou letech se vrátil a pracoval jako vojenský účetní, 
od roku 1842 se již plně věnoval literární a kulturní činnosti. Řídil 
časopis Květy, přispíval do Pražského posla a do Sedlských novin. 
Byl dramaturgem českých her ve Stavovském divadle. Toto místo 
ztratil roku 1851 v době protirevoluční reakce. Založil proto vlastní 
kočovnou společnost, s níž jezdil po Čechách až do své smrti. Jeho 
divadelní fraška Fidlovačka byla věnována národnímu zápasu a v ní 
poprvé zazněla – na Škroupův nápěv – píseň Kde domov můj, česká 
hymna. Tyl zemřel v bídě, se kterou zápolil po celý život, ve věku  
48 let 11. července 1856 v Plzni.

6. února 1923 zemřel v Písku 
ve věku 87 let básník, člen májo-
vé družiny, propagátor česko-slo-
venských vztahů Adolf Heyduk –  
100. výročí. Narodil se 6. červ-
na 1835 v Rychmburku (dnes 
Předhradí u Skutče) v rodině truh-
láře. Studoval reálku v Praze a tech-
niku v Brně a v Praze. Od roku 1860 
působil jako profesor kreslení, stavi-
telství a krasopisu na reálce v Písku, 
kde žil až do své smrti. V roce 1857 
se seznamuje s Janem Nerudou, se 
kterým navázal blízké přátelství. 
Psal převážně lyrické básně a stal se 

autorem více než šedesáti básnických sbírek převážně s přírodní, 
vlasteneckou či rodinnou lyrikou. Adolf Heyduk hodně cestoval – 
Slovensko, Šumava, Itálie, Kavkaz aj. K tomu jsou směřovány někte-
ré jeho sbírky. Jako jediný z básníků Nerudovy generace se dočkal 
svobodného československého státu. 

8. února 1828 se v Nantes v ro-
dině advokáta narodil francouz-
ský prozaik Jules Verne, tvůrce 
vědeckofantastického románu –  
195. výročí. V Paříži, kde studo-
val práva, se seznámil sVictorem 
Hugem a Alexandrem Dumasem. 
Bez úspěchu se pokoušel psát di-
vadelní hry. Spřátelil se s nadšen-
cem pro vzduchoplavbu fotografem 
Nadarem, a tak vznikl jeho první 
román Pět neděl v baloně, který měl 
okamžitý úspěch. Po revolučních 
bouřích v Paříži se natrvalo usadil 
v Amiens. Ve věži svého domu na-

psal více než šedesát románů, ve kterých uplatnil vše, co se právě 
v technice rodilo. V jeho románech vždy vítězilo dobro nad zlem.V 
tomto smyslu vznikají jedny z nejznámějších Verneových děl (ver-
neovek) – romány Cesta do středu země, Cesta ze Země na Měsíc, 
Dvacet tisíc mil pod mořem, Tajemný hrad v Karpatech, Vynález 
zkázy, Děti kapitána Granta, Patnáctiletý kapitán, Dva roky prázdnin 

aj. Jeho knihy jsou dodnes oblíbeny hlavně mezi mládeží. Mnohá 
díla byla zdramatizována. Světoznámé jsou filmy českého filmaře 
Karla Zemana. Verne zemřel ve věku 77 let 24. 3.1905 v Amiensu.

13. února 1883 zemřel  v Benátkách 
německý hudební skladatel, dramatik, 
básník, spisovatel, divadelní režisér a di-
rigent Richard Wagner – 140. výročí. 
Byl výrazným představitelem hudební-
ho romantismu. Narodil se 22. května 
1813 v Lipsku. Jako mladík tíhnul spíše 
k básnickému a dramatickému umění 
(velmi obdivoval Shakespeara) a teprve 
poznání Beethovenova díla jej přimělo 
k rozhodnutí věnovat se hudební dráze. 
Mnoho let žil mimo Německo – přede-
vším v Rize (tehdy v ruském Livonsku), 

Francii, Rakousku a Itálii. Nejdelší období však strávil ve Švýcarsku, 
kde se usadil poté, když po nezdařené revoluci v roce 1848 musel 
uprchnout z Německa. Několikrát navštívil i Čechy – především 
Prahu, kde uvedl některá svá díla. V Bayreuthu mu bylo v roce 1873 
umožněno s pomocí bavorského krále Ludvíka II. postavit pro in-
scenace svých oper divadlo s tehdy vynikající akustikou a založit 
zde tradici Hudebních slavností v Bayreuthu. Prvé slavnosti se zde 
konaly v létě r. 1876, a které s výjimkou válečných let trvají každo-
ročně dodnes. Mezi Wagnerova nejznámější díla patří opery Rienzi, 
Bludný Holanďan, Tannhäuser, Lohengrin, Tristan a Isolda, Mistři 
pěvci norimberští, operní tetralogie Prsten Nibelungův a jeho po-
slední opera Parsifal. 

15. února 2003 zemřel v Praze 
ve věku 82 let český cestovatel, spiso-
vatel, fotograf, dokumentarista a novi-
nář Jiří Hanzelka – 20.výročí. Narodil 
se 24. prosince 1920 ve Štramberku. 
Studoval na Vysoké škole obchodní 
v Praze a již během studií navázal hlubo-
ké přátelství s Miroslavem Zikmundem. 
V roce 1947 se oběma komerčním in-
ženýrům podařilo získat od sponzo-
ra, automobilky Tatra, osmiválcový 
automobil Tatra 87, se kterým projeli 
Afriku a Jižní Ameriku. Ze své tříleté 

cesty napsali Hanzelka a Zikmund několik cestopisů (Afrika snů 
a skutečností, Tam za řekou je Argentina) a natočili řadu filmů. Pro 
mnoho generací se jejich cesty staly nedostižným vzorem. V letech  
1959 – 64 projeli v terénních nákladních vozech Tatra 805 Asii, 
Austrálii a Oceánii. Z jejich cesty vznikla zpráva o stavu sovětského 
území mezi Uralem a Dálným východem, která způsobila, že se mu-
seli na dvacet let odmlčet. 

17. února 1958 zemřel v Olomouci 
ve věku 91 let český básník Petr Bezruč, 
vlastním jménem Vladimír Vašek –  
65. výročí. Narodil se 15. září 1867 
v Opavě. Po maturitě na brněnském 
gymnáziu odešel do Prahy studovat kla-
sickou filologii. Studia nedokončil a stal 
se úředníkem na poště. Za dva roky po-
bytu na poště v Místku poznal Bezruč 
národnostní a sociální útisk slezského 
lidu. Přežil tam i své vlastní citové zkla-
mání a obě tyto události zásadně ovliv-
nily jeho tvorbu. Jako jeden z prvních 

odmítl uznat pravost Rukopisů královédvorského a zelenohorské-
ho. Na základě filologického rozboru dokázal, že autorem jejich 
textu je Václav Hanka. Když se v letech 1899 a 1900 objevily v časo-
pise Čas jeho básně, vzbudily doslova úžas. V roce 1903 pak Bezruč 
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publikoval svoje básně ve sbírce Slezské písně, kterou při každém 
dalším vydání rozšiřoval. Kromě ní napsal ještě několik příležitost-
ných básní a povídek, ale úrovně Slezských písní již nedosáhl.

7. února 1853 narodil se 
v Lounech český dramatik a překla-
datel, přední osobnost lumírovské 
poezie Jaroslav Vrchlický, vlastním 
jménem Emil Frída – 170. výročí. 
Psát začal již jako student. Po absol-
vování gymnázia nastoupil na bo-
hosloveckou fakultu, ale později 
přestoupil na filozofii, kde se věnoval 
studiu historie a románských jazyků. 
Byl profesorem literatury na pražské 
univerzitě. Protože se snažil povznést 
českou poezii na evropskou úroveň, 

vytýkali mu kosmopolitismus, ale nakonec se stal uznávanou osob-
ností české poezie (sbírky Eklogy a písně a Okna v bouři). Jeho dra-
matická tvorba, i když méně významná, je dnes mnohem známější 
(Noc na Karlštejně). Vrchlického překlady světové prózy a poezie 
značně rozšířily obzory českých čtenářů. Několikrát byl navržen 
na Nobelovu cenu za literaturu.Vrchlický zemřel v Domažlicích 
ve věku 59 let 9. září 1912.

23. února 1908 zemřel v Praze ve věku 
62 let český básník a spisovatel Svatopluk 
Čech – 115. výročí. Ve své době byl velmi 
uznávaný, považovaný za vlasteneckého 
mluvčího národa. Narodil se 21. února 
1846 v Ostředku u Benešova.Vystudoval 
právnickou fakultu, stal se advokátním 
koncipientem ve Slaném a později v Praze. 
Byl hlavním představitelem literární sku-
piny ruchovců sdružených okolo almana-
chu Ruch, který navazoval na ideály ná-
rodního obrození. Vystudoval práva, ale 

brzy se věnoval výhradně literatuře. Vytvořil rozsáhlé prozaické 
i básnické dílo vyrůstající z ideálů národního obrození, jako jsou 
např. Adamité, Václav z Michalovic, Lešetínský kovář (byl zfilmo-
ván). Klasickými se staly jeho satirické práce čerpající z úplně jiné-
ho soudku, rozmarné příběhy pražského měšťana Matěje Broučka, 
dodnes populární broučkiády: sci-fi humoreska Výlet pana Broučka 
na Měsíc, která posloužila Leoši Janáčkovi jako předloha k ope-
ře, a Nový epochální výlet pana Broučka, tentokrát do XV. století. 
Humorně se v nich opřel do planého vlastenčení svých současní-
ků. Známé jsou také jeho idylické veršované povídky Ve stínu lípy. 
S Nerudou redigoval časopis Lumír a později Květy

Připravil František Janeček

Školní kolo anglické olympiády
Dne 16.1. se uskutečnilo školní kolo 

olympiády v anglickém jazyce. Soutěže se 
celkem zúčastnilo šest žáků, dva v katego-
rii mladších žáků (6.-7. ročník) a čtyři v ka-
tegorii žáků starších (8.-9. ročník). Soutěž 
zahájil milým slovem na úvod hlavní orga-
nizátor soutěže, pan učitel Kozlovský. Poté 
následovala první část akce samotné. V této 
části se žáci věnovali „poslechu“, v rámci ně-
hož museli prokázat schopnost porozumět 
nahrávkám používaným u jazykových zkou-
šek «City & Guilds“. S tímto úkolem se žáci 
- bez výjimky - velmi slušně «vypořádali». 
Za vyzdvižení rozhodně stojí skutečnost, že 
mladší žáci vyposlechli totožnou nahrávku, 
jako jejich starší kolegové, a přesto za nimi 
žádným podstatným způsobem nezaostali. 

Po části poslechové následovala část 
ústní. Ta měla podobný průběh jako kla-
sická maturitní zkouška (či obdobná). 
Úkolem žáků tedy bylo prokázat schopnost 
představit se zkušební komisi v cizím ja-
zyce a po určitou, rozumně dlouhou dobu 
souvisle mluvit na téma, které si na místě 
vylosovali a promysleli. Mezi vylosovaný-
mi tématy se objevily i klasické „stálice“, 
jako třeba „My hometown“, „My house/flat“  
či „My free time“. 

Žáci se této výzvě statečně postavili če-
lem a i přesto, že u některých z nich byla 
znát nervozita, zkušební komise by nemoh-
la doufat v lepší výsledek, než jaký se nako-
nec dostavil. Žáci mnohdy s až dechberoucí 
lehkostí využívali slovní zásobu, fráze a gra-
matiku, které nezřídka dalece překračovaly 
úroveň předepsanou jim školním vzděláva-
cím programem. Výkony zúčastněných byly 
dokonce natolik vyrovnané, že zkušební 
komise zažila nejednu pernou chvilku, když 
nastal onen nelehký čas hodnocení a stano-
vování závěrečného pořadí účastníků. Po ne 

úplně krátké době však hodnotitelé nako-
nec rozhodli, že v mladší kategorii žáků zví-
tězila (o jediný bod!) Vendula V. ze sedmé-
ho ročníku. Ve starší kategorii žáků si pak 
pomyslné «zlato» odnesla Jitka Š. z ročníku 
osmého. Tito vítězové se zároveň uvolili 
reprezentovat školu ve svých kategoriích 

v okresním kole anglické olympiády. Nejen 
jim, ale i všem dalším odvážným účastní-
kům, děkuje zkušební komise za účast a pří-
jemně strávené pondělní odpoledne. 

Za zkušební komisi 
Petr Jirman

POLICKÁ ZÁKLADNÍ ŠKOLA INFORMUJE

Koncert cimbálové muziky Réva
Ve čtvrtek 5. 1. 2023 v Kolárově divadle 

proběhla dvě vystoupení cimbálové muzi-
ky Réva z Napajedel pro 1. a 2. stupeň ZŠ. 
Pro žáky to bylo seznámení s moravským 
folklórem. Pro některé to bylo jistě nezvyk-
lé a naživo takovou hudbu slyšeli poprvé. 
Na Moravě jsou podobná vystoupení častá 
a jsou obvyklou součástí mnoha oslav. 

Zábavnou formou, vtažením žáků 
do děje pomocí kvizu a střídáním různých 
hudebních žánrů hudebníci chtěli žákům 

ukázat, že cimbálová muzika není jen pře-
žitkem minulých generací, ale dokáže po-
bavit i dnešní mladou generaci. Žáci měli 
možnost se blíže seznámit s cimbálem. 
V podání dalších klasických hudebních 
nástrojů – housle, kontrabas, klarinet, sa-
xofon si vyslechli lidovou, filmovou, kla-
sickou hudbu, ale i jazz, rock a country. 
Někteří využili možnost si zazpívat. 

Vedení školy
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Tomáš Plachta: V Americe jsem pocho-
pil, že obličej je na úsměv

Student septimy Tomáš Plachta strávil na podzim tři týdny 
v USA, zeptali jsme se, co si z cesty odnesl:

„V září minulého roku 
jsem byl pozván do Oregonu 
ke kamarádovi mého dědy. 
Dědův kamarád žije blízko 
Portlandu. Oregon je stát 
na západním pobřeží blíz-
ko Kanady. Tato cesta byla 
pro mě úžasnou výzvou 
pro budoucí samostatný ži-
vot. Poprvé jsem v životě 
byl na vše sám. Díky tomu 
jsem se dokázal nad sebou 
zamyslet a zjistil jsem, že 
spousta stresu v našem živo-
tě je zbytečná a že si máme 
spíše užívat věci kolem. Let 
do Ameriky nebyl tak dlouhý, 
jak jsem čekal. Bavila mě ta 
jejich samostatnost, protože tam smíte řídit auto od 16 let. V Americe 
jsem viděl tolik krásných pláží, písečných dun. Příroda plná vodopádů 
a skalnatých hor. Lidé ve Státech jsou velice příjemní a snaží se vám 
se vším pomoct. V Americe jsem pochopil, že obličej není na mračení, 
ale je na úsměv."

Tolik Tomáš, tak doufám, že i u nás na škole nějaký ten úsměv 
přibude.

Milan Kulhánek

FORBES: Rozhovor se Zbyškem 
Zálišem, maturantem 2007

Prestižní časopis Forbes 
zveřejnil rozhovor se 
Zbyškem Zálišem, absolven-
tem našeho gymnázia z roku 
2007. Pamatuji Zbyška jako 
pracovitého a skromného 
studenta, který měl vždy tah 
na branku. V rozhovoru je 
spousta zajímavých myšle-
nek, udělejte si čas ho celý 
přečíst. 

Více zde:  
https://30inspirativnich.forbes.cz/rodinnou-firmu-musel...

Milan Kulhánek

Píše se rok 2122.
Druhý vánoční svátek. Broumovský charitativní svařák, tento-

kráte již 126., je opět v režii studentů broumovského gymnázia. 
Tradice se musí ctít. Neměli bychom přitom zapomínat na otce za-
kladatele, absolventy z roku 2013. Nápad Ondřeje Sliše, Vojtěcha 
Vašáka a Jana Gola žije dodnes. Na fotografii z roku 2022 je mezi 
Ondřejem a Vojtěchem ještě nějaká neznámá osoba, vzhledem k ča-
sové vzdálenosti už asi nezjistíme.                                                      (mk)

P.S. Podle ar-
chivních informací 
je neznámou oso-
bou Míra Remeš, 
také absolvent z  
roku 2013. Podle 
d ů v ě r y h o d n ý c h 
zdrojů se podařilo 
vybrat na charita-
tivní účely úctyhod-
ných 23 382 tehdej-
ších korun.

Milan Kulhánek

STUDUJÍ NA GYMNÁZIU:
Beáta a Kristýna 
Wehrichovy,  
dívky s nevšedním 
zájmem o ornitologii

Pro většinu z nás je ornito-
logie jen obor, který se zajímá 
o ptactvo. Pro dvě naše student-
ky, shodou okolností sestry, je 
ornitologie přímo vášní. Beáta 
Wehrichová je žákyní tercie , její 
sestra Kristýna studuje v oktávě.

OA ČSO je Česká ornitologic-
ká společnost, která byla založe-
na v roce 1926. Beáta se tento 
týden stala nejmladší účastnicí 
akademie. 

Gratulujeme. Pokud by něko-
ho zajímaly další informace, na-
jdete je na www.birdlife.cz.

Jitka Smolíková

PŘIDEJ  SE  K  NÁM
Zdravotnictví a sociální
péče, to je naše!
Kontakt:
Střední zdravotnická škola 
Náchod – Evangelická 
akademie
Kladská 335, 547 01 Náchod
+420 491 427 851,  
reditel@zdravkanachod.cz
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Vydejte se na zimní procházky Kladským pomezím
V  zimě  dostávají 

důvěrně  známá mís-
ta  našeho  regionu 
pohádkový  vzhled. 
Zasněžené  chaloup-

ky,  sněhobílá  údolí  i  zamrzlé  vodní  toky 
lákají ke zhlédnutí na vlastní oči. 

Nejprve zamíříme do Náchoda. Vydáme 
se na příjemnou procházku do Malých láz-
ní, kterou zahájíme u pivovaru Primátor. 
Pokračovat budeme lesoparkem Montace, 
kde najdeme obůrku s daňkem skvrnitým. 
Po lesní cestě dojdeme k Mlynářově dvoru 
v Bělovsi, u kterého nás potěší výběh plný 
kamerunských ovcí a koz. Sejdeme na roz-
cestí u mostu a vydáme se ulicí Promenádní 
proti proudu řeky Metuje. Na konci ulice 

přejdeme přes most a jsme 
v cíli - přivítá nás lázeňský 
areál s Vilou Komenský. 
Ochutnat zde můžete mi-
nerální vodu z přírodního 
léčivého zdroje Jan, která 
vytéká z temperovaného 
„zimního pítka“.

Cílem dalšího putová-
ní je malebné Babiččino 
údolí. Cestu započneme 
u Muzea Boženy Němcové 
v České Skalici, ke které-
mu přiléhá louka s vyřezá-
vanými sochami na motivy pohádek slavné 
spisovatelky. Po naučné stezce dojdeme 
k Loveckému pavilonu, pokračujeme do zá-

meckého parku, kterým projde-
me až k ratibořickému zámku. 
Červená turistická značka nás 
povede dále ke slavnému souso-
ší Babičky s dětmi, které v loň-
ském roce oslavilo stoleté vý-
ročí od svého odhalení. Kousek 
od něj stojí Rudrův mlýn, ale 
my budeme pokračovat zimní 
krajinou až ke Starému bělidlu 
a Viktorčinu splavu. 

Poslední výlet nás zavede 
do Nového Města nad Metují, 
kde nová Geostezka Libchyňské 

údolí odhaluje historii krajiny „města 
na skále“. Čeká nás zde 9 zastavení se zají-
mavostmi z geologie regionu. Dozvíme se 
například, že opukový ostroh, na kterém 
stojí náměstí se zámkem, je pozůstatkem 
moře, jež tu bylo před více než milionem 
let. Nechybí ani lesní geopark a vodní inter-
aktivní prvek. Na stezku dojdeme po zelené 
turistické značce vedoucí směr Libchyně. 
Trasa výletu vede terénem, který není 
vhodný pro kočárky, ale jinak ji zvládne té-
měř každý. Další inspiraci na výlety zimní 
krajinou najdete na webu www.kladskepo-
mezi.cz.

Bc. Markéta Tomanová
manažer pro styk s veřejností

Kladské pomezí, o.p.s.

Z polického Domova důchodců
Milí spoluobčané,
úvodem bych Vám chtěla dodatečně po-

přát vše nejlepší do nového roku 2023 a zá-
roveň poděkovat za přízeň, kterou jste nám 
v loňském roce i v předešlých letech proje-
vovali. Chtěla bych Vás ujistit, že náš domov 

je domovem otevřeným a rádi Vás zde při-
vítáme nejen při různých oslavách a kultur-
ních akcích, ale i ve všední dny. Vítáni jsou 
jak rodinní příslušníci našich uživatelů, tak 
i přátelé a příznivci našeho domova. V tom-
to roce opět chystáme spoustu akcí, o kte-

rých Vás samozřejmě budeme 
informovat a těšíme se na se-
tkávání s Vámi.

Rádi bychom se s Vámi po-
dělili o zážitky z podzimu a za-
čátku zimy roku 2022. V září 
pro nás a ostatní okolní domo-
vy připravili v DD Tmavý Důl 
velmi příjemné „Rozloučení 
s létem“. Jak už v Tmavém Dole 
bývá zvykem, čekalo na nás 
výborné a nápadité občerstve-
ní a káva a také příjemná živá 
hudební produkce… Děkujeme 
za pozvání a příjemně strávený 
den!

Ještě v září nás přímo v na-
šem Domově opět jako každý 
rok navštívilo Duo Rugierri. 
Vystoupení ve společenské 
místnosti bylo jako vždy plné 
známých písní zpěváka a do-
provázené ladným tancem jeho 
partnerky.

Jako symbolické ukončení 
léta pro nás aktivizační pra-
covnice přichystaly opékání 

špekáčků. Protože buřt na ohýnku přece 
chutná nejlépe!

Poté už nás čekaly akce připomínající 
blížící se Vánoce. Navštívil nás spravedlivý 
Mikuláš s čerty, anděly a hudebním dopro-
vodem… Všichni uživatelé byli obdarováni 
balíčky a nechybělo ani občerstvení. 

Samotné Vánoční posezení proběhlo 
19. prosince. Občerstvení jako sponzor-
ský dar zajistili provozovatelé restaurace 
Sokolovna, mockrát děkujeme! Nechyběly 
vánoční zvyky jako lití olova, pouštění lodi-
ček se svíčkami nebo krájení jablek. Již tra-
dičně nás navštívili nejmenší skauti a při-
nesli do Domova Betlémské světlo. I jim 
patří velký dík za každoroční spolupráci. 
Ježíšek byl štědrý… Některé dárky budou 
sloužit celému kolektivu uživatelů a záro-
veň si každý uživatel odnesl svůj vlastní 
malý balíček…

„Společenskou událostí“ se staly i pod-
zimní komunální volby a lednová volba pre-
zidenta. I přes náročnost příprav se poda-
řilo zajistit kvalitní spolupráci s matrikou 
a volební komisí našeho okrsku. Děkujeme.

Počátkem nového roku se uskuteč-
nila jedna z velmi příjemných událostí 
– další oslava 100. narozenin! Tentokrát 
toto krásné kulaté jubileum oslavila paní 
Helena Josefová. Tímto ještě jednou paní 
Josefové přejeme mnoho zdraví a životního 
optimismu.

Mgr. Jana Šrámková, ředitelka
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Senior klub Ostaš
Seniorům přišla zahrát a zazpívat ZUŠka

První letošní setkání polických seniorů v Klubu Ostaš se neslo 
v duchu koncertu žáků místní ZUŠ a filmového festivalu Miroslava 
Šolce. Úvodem zazněla přání hlavně dobrého zdraví předsedkyně 
paní Heleny Pivoňkové i Ivanky Richterové, členky výboru a pravi-
delné průvodkyně připravovaným kulturním děním v Polici. Senior 
klub Ostaš byl založen v lednu 2006 tzn. začali jsme osmnáctý rok 
naší činnosti.

Návrat hudebního čísla na úvod našeho setkání přivítali se-
nioři po každém vystoupení potleskem a úsměvy, které vysílali 
k pódiu malým žáčkům. Paní učitelka Michala Michalová přivedla 

snad nejmenší žačku Základní umělecké školy, která ještě chodí 
do Mateřské školky. Její houslový „koncert“ všichni ocenili, stejně 
jako vystoupení její trochu starší sestry a další žačky ZUŠ. Většině 
z nás je nepochopitelné, jak paní učitelka dokáže připravit na ná-
ročné vystoupení tak malé děti. A většinou je udržet u hudby, jak 
postupně dospívají. Dokazují to vystoupení jejích dalších „smyčco-
vých“ orchestrů. 

Po houslovém koncertu následovala pěvecká čísla chlapců ze 
třídy paní učitelky Miriam Blažkové. I zde si mohli přítomní všim-
nout laskavého přístupu i porozumění paní učitelky pro malé zpě-
váky. Bezchybné vystoupení je u jejích žáků již pravidlem. A tak 
senioři opět nešetřili potleskem. 

Všichni jsme rádi, že se vystoupení žáků místní ZUŠ na naše 
setkání vrátila a těšíme se na další „minikoncerty“. Při produkci 
jsme si vzpomněli na pana učitele Pavla Čapka, který doprovázel 
děti na koncertech pro seniory v našem klubu dřív. Patří mu ještě 
dodatečně velké díky.

Následoval „filmový festival“, který uváděl, složený ze svých fil-
mů, Miroslav Šolc. Obdivuhodný rozsah žánrů, profesionální zpra-
cování a úspěch odměňovaný potleskem. 

Diváci viděli filmy z adventu, z  historie Police i medailony 
několika polických umělců. Například fotografa Oldřicha Jenky, 
malíře Miroslava Šimka, připomněli si i paní Marii Svatošovou, 
rodačku z Hlavňova, zakladatelku hospicového hnutí v České re-
publice. Zaujaly „cestopisné“ filmy z adventu ve Vratislavi nebo 
z Květinového parku v Holandsku. Pro všechny neopakovatelné 
zážitky. 

Miroslav Šolc před-
vedl žánrově pestrý re-
pertoár a profesionálně 
zpracované filmy, u kte-
rých se nikdo nenudil 
a z nichž si každý odne-
sl oživené vzpomínky, 
v srdcích hezké obrázky 
a obrazy a možná i po-
učení a chuť do života. 
Patří mu vřelý dík, že 
mezi nás přišel.

Všichni se těší na se-
tkání 21. února a díky vý-
boru Klubu opět jistě se 
zajímavým programem.

Výbor Klubu 
seniorů Ostaš
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Vzácná specializace v náchodské nemocnici: 
otevřela se tu nová ambulance dětské gynekologie

Málo známý, ale velmi potřebný obor 
– dětská gynekologie – má v náchodské 
nemocnici od konce minulého roku své za-
stoupení. Ordinující lékařkou v nově vznik-
lé ambulanci je MUDr. Pavlína Brátová, 
která splnila všechna náročná kritéria pro 
atestaci v dětské gynekologii. Na gyneko-
logicko-porodnickém oddělení náchodské 
nemocnice pracuje rovných dvacet let a je 
to také přibližně dvacet let, kdy se na tom-
to oddělení ambulance dětské gynekologie 
z personálních důvodů uzavřela. 

Ambulance dětské gynekologie je umís-
těna v prostorách ambulantního traktu 
gynekologicko-porodnického oddělení. 
K vyšetření je potřeba mít žádanku od prak-
tického dětského lékaře. Další informace 
sděluje dětská gynekoložka MUDr. Pavlína 
Brátová. 
Jakým věkem je ambulance dětské gyne-
kologie limitována? 

Je určená dívkám od narození do  
19. roku života, tedy stejně jako pediatrická 

ambulance. Od 15. roku se ale již mohou 
děvčata registrovat u kteréhokoliv gyneko-
loga. Většinou k nám přicházejí dívky s do-
poručením od dětského praktického lékaře 
či jiného dětského specialisty (endokrino-
loga, urologa, chirurga...). Tento postup je 
určitě nejvhodnější, dětský lékař či specia-
lista totiž nejlépe posoudí, zda je v daném 
případě vhodná mezioborová spolupráce, 
či ne.
Jaké potíže nejčastěji u svých dětských 
pacientek řešíte?

U malých holčiček jsou to často srůsty, 
tzv. synechie. Dalšími častými důvody ná-
vštěvy u dětského gynekologa jsou výtoky, 
záněty, bolesti v podbřišku, nepravidelnost 
menstruačního cyklu, poruchy dospívání, 
tedy předčasná či opožděná puberta, cysty 
vaječníků, ale také nádory rodidel, které 
naštěstí vzácně, ale přesto, existují už v dět-
ském věku. Dále poskytujeme poradenství 
ohledně antikoncepce, podílíme se ve spo-
lupráci s dětským endokrinologem na hor-
monální substituci dívek v případě, že je to 

potřeba. Dětský gynekolog také navrhuje lá-
zeňskou terapii u dívek po operacích v malé 
pánvi či z jiných, přesně daných důvodů.

Mgr. Renata Dušková, MBA
Samostatný referent pro styk s veřejností

Závod Prahou 
plnou strašidel

V pátek 6.1.  jsme se vypravili do Prahy. 
Měli jsme se zúčastnit šifrovacího závodu 
Prahou plnou strašidel. Ale už od začátku to 
stálo za to. Jenom samotná cesta nám zabrala 
o dvě hodiny více, než měla. Jeden sebevrah 
zdržel náš vlak.

My jsme ale v pořádku dorazili a ubyto-
vali se. Druhý den dopoledne jsme hráli disc-
golf (venkovní hra, ve které je cílem ukořistit 
všechny “jamky” (koše s řetězy) rozmístěné 
podobně, jako je tomu u klasického golfu, ale 
nehraje se s míčkem, ale s létajícím talířem). 
Po obědě jsme přesně na čas dorazili na start 
šifrovacího závodu. Po dvou hodinách jsme náš 
závod doběhli. Celkem se nám podařilo sestavit 3 týmy (2 skautské a 1 ro-
verský). Dva z nich dosáhli velmi pěkných výsledků. Skauti 20. a roveři 4. 
(v kategorii skautů  - kat. B - bylo přes 100 týmů). Tím ale náš den neskon-
čil. Ještě jsme navštívili hvězdárnu s výhledem na noční oblohu. Na úplný 
závěr dne jsme si ještě v klubovně zahráli neobvyklou noční hru, která již 
nyní vstoupila do dějin našeho oddílu. Nedělní cesta zpět již probíhala bez 
komplikací. Výpravu jsme si moc užili a budeme se těšit na další.

Ondřej Nekvinda  Kolombo

Na šifrovací závod do Prahy jsme se vydaly také se skautkami z dívčí-
ho oddílu. Sobotní dopoledne jsme si byly zabruslit. Ještě před závodem, 
jsme se stavily zpět v klubovně na rychlý oběd. Odpoledne kolem čtvrté 
startovaly první skupinky závodit. My všechny jsme začínaly mezi čtvrtou 
a půl pátou. Naše nejlepší holky z kategorie B se umístily na 27. místě a to 
se zúčastnily poprvé. A vyznat se v pražských uličkách není kolikrát vůbec 
jednoduché. V kategorii C byly holky 21. a poslední kategorie D, se holky 
umístily na 13. místě. Cestou zpět jsme se odměnily trdelníkem a vyprávě-
ly si zážitky jednotlivých týmů ze závodu. Nedělní ráno se převážně uklí-
zela klubovna a v jednu hodinu jsme jely zpátky domů.

Nikola Kudelková

SKAUTSKÉ OKÉNKO
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(Ne)Slavné výročí Junácké vyhlídky 1972 – 2022
Kdo by neznal nádherné místo v okra-

jových skalách Broumovských stěn s výhle-
dem na Hejšovinu a Bor. Místo označené ná-
rodní a skautskou vlajkou a jasně znějícím 
názvem. Junácká vyhlídka.

A právě Junácká vyhlídka je po léta 
místem tradičních silvestrovských setká-
ní skautů ze širokého okolí. Nejinak tomu 
bylo na konci uplynulého roku a jednalo 
se o setkání kulaté, slavnostní. Ale pojďme 
od začátku.

Vyhlídku, zpustlou a zanedbanou, obje-
vil v roce 1966 při jedné z výprav hronov-
ských skautů bratr Jiří Flousek, Kamzík. 
Rozhodli se vyhlídku obnovit a začali po-
řádat pravidelné výpravy tímto směrem. 
Po obnově skautingu v období pražského 
jara (1968) se začali přidávat okolní skauti 
a vznikla tradice. Pravidelná setkání získa-
la na síle a významu po opětovném zákazu 
skautské činnosti v létě roku 1970. Většina 
oddílů „schovala“ svoji činnost pod hlavičku 
turistických oddílů mládeže a při tajných 
silvestrovských srazech si svorně připomí-
nali myšlenky a ideály skautingu a vždy si 
všichni odnášeli vzpomínkovou kartičku. 
Nejinak tomu bylo i ve zmíněný rok 1972. 
Až na jednu nepříjemnou okolnost. Mezi 
více než 250 účastníků, nejen z okresu 
Náchod, ale i ze vzdálenějších koutů repub-
liky, se vloudili i nevítaní hosté, agenti stát-
ní bezpečnosti… Začalo zatýkání, výslechy 
a nepříjemné represe všech, kteří byli vůdci 
a organizátory setkání. Bohužel pro některé 
s nejsmutnějším koncem…

Silvestrovská setkání pokračovala, jen 
mnohem opatrněji a ne tak masově. Naplno 
obnovena byla po listopadu 1989, kdy se 
na Junácké vyhlídce potkalo velké množství 
skautů, včetně mnoha účastníků setkání 
z roku 1972. Starost o vyhlídku, každoroč-
ní organizaci setkání a přípravu vzpomín-
kových kartiček (dnes „péefek“) si vzalo 
na bedra polické skautské středisko Skaláci. 

Nemohli jsme tedy opomenout kulaté, pa-
desátileté výročí připadající na Silvestra 
2022, byť výročí (ne)slavné. Nesešlo se nás 
sice 250, ale téměř 100 účastníků od bato-
lat a až po skautské kmety z celého okresu 
bylo v danou chvíli důstojnou reprezenta-
cí. Přivítali jsme mezi sebou Jiřího Miliče 
a Dášu Šimáňovi, potomky bratra Jiřího 
Šimáně, Šípa z České Skalice. Ano, toho, kte-
rý vedl setkání v roce 1972, musel opustit 
milované povolání učitele a vychovatele 
mládeže a za svoji věrnost skautským ideá-
lům zaplatil daň nejvyšší, když za podivných 
okolností „zahynul“ v miskolezské cihelně, 
kde musel pracovat jako noční hlídač…

Zažili jsme velmi milé a také emotivní 
chvíle, když Dáša Šimáňová přečetla pro-
slov svého otce z již zmiňovaného roku 
1972. Při troubení skautské hymny a ve-
čerky, jejichž zvuk se rozléhá mezi skalami. 

Při vzájemných přáních do nadcházejícího 
roku. Při rozdávání pamětních kartiček (PF 
2023), které připomněly kartičku z roku 
1972 a novým linorytem je doplnil pan Jiří 
Samek. Při společném setkání…

Závěrem se sluší poděkovat všem účast-
níkům a především těm, kteří se na mi-
lém a zároveň důstojném setkání podíleli. 
Především Haňdě, která za pomoci kama-
rádů z ostatních oddílů, zpracovala historii 
vyhlídky a vzpomínky na osobnosti z jed-
notlivých středisek spjatých s vyhlídkou 
a vše připravila do podoby kvízu, který 
zpestřil setkání nejen skautům, ale i všem, 
kteří vyhlídku navštívili v průběhu minu-
lého měsíce. Historii, kvíz i proslov bratra 
Šípa najdete na http://skalaci.skauting.cz/
junacka_vyhlidka.

Za skautské středisko Skaláci
Jirka Beran
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Sdružení nezávislých kandidátů 

 

Milí spoluobčané, 
čas letí jako voda a již celý měsíc ukrajujeme den po dni z roku 2023. Věřím, že jste v klidu a pohodě prožili 

ve svých rodinách vánoční svátky i přechod do nového roku. Přál bych nám všem, aby přinesl mnoho 
pozitivního, mezilidského a naše chování přispělo k uklidnění všech rozjitřených situací. Abychom byli zdraví, 
šťastní a dokázali si splnit přání, touhy nebo předsevzetí, která si mnozí dávají. 

Vrátím se krátce na konec minulého roku, kdy nejdůležitějším tématem v rámci města byla příprava a 
schválení rozpočtu na rok 2023. Poprvé po dlouhé době byl rozpočet schvalován před začátkem nového 
rozpočtového období. To znamená, že jsme neřešili tzv. rozpočtové provizorium, jako v letech minulých. 
Podstatná změna, a tedy i zátěž a jiný přístup k přípravě pro všechny, kteří se na rozpočtu podílejí. S ohledem 
na výsledek, kterým je sice schodkový, ale velmi solidně připravený a schválený rozpočet města, odvedli 
všichni dobrý kus práce a sluší se jim poděkovat. I samotný proces projednávání a schvalování se nesl ve velmi 
konstruktivním duchu, kdy byly akceptovány připomínky a drobné změny navrhované opozicí. Sešel se 
poprvé finanční výbor, který prošel návrh rozpočtu a měl také několik připomínek a doporučení, které vzalo 
na vědomí Zastupitelstvo města. Na něm proběhla také diskuse k některým investičním akcím, jako jsou ulice 
Větrná, ulice Výhledy nebo Smetanova. Podle příslibu vedení města se po dokončení některých přípravných 
kroků objeví v rozpočtových změnách na některém z příštích zasedání. Stejně tak bylo slíbeno zařazení 
finančních prostředků na zřízení služby Senior taxi, po které voláte a věřím, že najde své důležité místo v rámci 
služeb poskytovaných občanům našeho města. 

Zúčastnili jsme se za naše sdružení také několika tradičních akcí a setkání, kde jsem měl možnost 
s mnohými z Vás promluvit, podiskutovat a před koncem roku také popřát. Moc si těchto možností vážím, 
děkuji za neformální diskusi, Vaše podněty, návrhy a připomínky. Protože jedině pokud se dostanou k nám, 
můžeme je my tlumočit a posouvat dále. Na těchto akcích jsem se vždy setkal s některým z místostarostů, 
což svědčí o rozdělení rolí a kompetencí a také o tom, že začali fungovat na svých pozicích. Jsem za to velmi 
rád a držím pěsti, aby se jim v pracovním nasazení nadále dařilo vytrvat.  

Když píšu tyto řádky, jsme těsně před druhým kolem volby prezidenta republiky. Až je budete číst, již bude 
znám výsledek. Pevně věřím, že jsme národem nejen svobodným a demokratickým, ale také rozumným. 
Věřím tedy, že nás u voleb byla většina a zvítězil zdravý rozum nad lží a nenávistí. Možná bych si vypůjčil 
interpretaci mého syna, který manželce komentoval průběh mojí volby po prvním kole. „My jsme s taťkou 
volili svobodně toho, kterej nemá šanci postoupit (Pavla Fišera, pozn. autora). A ve druhém kole zvolíme 
menší zlo.“ Nenazýval bych to volbou mezi zlem menším a větším, máme štěstí, že je to stále svobodná a 
demokratická volba každého z nás a vítězného kandidáta přijmeme jako prezidenta republiky na dalších pět 
let. Byť jako ve správné demokratické společnosti se názory na konečný výsledek budou lišit, přeji nám všem 
„šťastnou ruku“. Přeji Vám krásné zimní dny.                                                  

Jirka Beran 
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Astronomický klub Police nad Metují

OBLOHA V ÚNORU
nám nabídne jeden nenápadný ale zajímavý astronomický úkaz. 

Dne 15. února ve 13 hodin dojde ke konjunkci Venuše s Neptunem. 
Vzájemné přiblížení planet budeme pozorovat tento den večer ko-
lem 19. hodiny nad západním obzorem. Venuše bude dobře pozo-
rovatelná i bez dalekohledu, Neptun v její těsné blízkosti můžeme 
spatřit za pomoci malého astronomického dalekohledu.

Dne 27. února uvidíme na večerní obloze hezké seskupení 
Měsíce, Marsu, hvězdy Aldebaran a hvězdokupy Plejády v sou-
hvězdí Býka.

Kometa C/2022 
E3 (ZTF) byla obje-
vena za pomoci dale-
kohledu o průměru 
122 cm dne 3. března 
2022. Kometa dosáh-
ne největšího jasu 
na začátku února kdy 
bude také nejblíže 
k Zemi. V té době bude 
pozorovatelná běžný-
mi triedry. Je možné 
že ji uvidíme i bez 
dalekohledu. Můžeme 
se o to pokusit v mís-
tech kde nebude rušit 
veřejné osvětlení (tj. 
mimo město).

Na  projekty 
údržby  astronomic-
ké  pozorovatelny 
na  Havlatce  byla 
poskytnuta  dotace 
z  dotačního  pro-
gramu  města  Police 
nad Metují  Spolková 
činnost.

Pohledy do vesmíru
SLUNCE vstupuje do znamení Ryb 18. února 
 ve 23 hodin 34 minut,
 den se prodlouží o 1 hodinu a 37 minut,
MĚSÍC 5. v úplňku, 13. v poslední čtvrti, 20. v novu, 
 27. v první čtvrti,
MERKUR na začátku února ráno nízko 
 nad jihovýchodním obzorem,
VENUŠE večer nad západním obzorem, 15. února
 v konjunkci s Neptunem,
MARS  po většinu noci kromě rána v souhvězdí Býka,
JUPITER večer nad jihozápadním obzorem v souhvězdí Ryb,
SATURN není pozorovatelný,
URAN v první polovině noci v souhvězdí Berana,
NEPTUN počátkem února večer nad jihozápadním obzorem 
 v souhvězdí Vodnáře

Karel VACEK, Astronomický klub Police

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023
I v tomto roce se 

naše farnost zapojila 
do tradiční Tříkrálové 
sbírky. Skupinky ko-
ledníků přinesly po-
žehnání do Vašich do-
movů. Děkujeme za to, 
že jste je vlídně přijali 

a do sbírky finančně přispěli. Jak se ukáza-
lo, byli jste opravdu štědří. V loňském roce se 
v polické farnosti vybralo 205 539,- Kč. Letos 
činí celková částka 272 010,- Kč. Záměrem ob-
lastní charity Náchod je finanční prostředky 
využít na charitní pečovatelskou službu, azy-
lový dům pro matky s dětmi, azylový dům pro 
mladé, na podporu rodin a osob v nouzi, pomoc 
starým a nemocným, znevýhodněným a handi-
capovaným v regionu Náchod, na realizaci hu-
manitárních projektů v zahraničí a pomoc při 
mimořádných situacích.

Místní koordinátorka 
Mgr. Kateřina Voláková

Oblast Police nad Metují 119 891,-
Police nad Metují 85 173,-
Hlavňov 8 546,-
Pěkov a Hony 17 572,-
Radešov 8 600,-
Suchý Důl a Slavný 15 503,-
Machov, Nízká Srbská, Machovská Lhota a Bělý 47 573,-
Bezděkov nad Metují 26 056,-
Bukovice 18 061,-
Česká Metuje 7 954,-
Velké Petrovice, Petrovičky, Maršov nad Metují 16 602,-
Žďár nad Metují 20 370,-
CELKEM 272 010,-

Výtěžek sbírky

Kometa a strom - autor: Lukáš Veselý
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Prezidentská volba
A máme ji tady, začátkem ledna  

L. P. 2023 a byla dlouho očekávána. Kéž by 
se do čela nás občanů postavila osobnost, 
nezatížená stranictvím, vstřícná k obča-
nům, nenaplněná hněvem, ale osobnost 
třeba i názorově odlišná od většiny, avšak 
pro všechny občany. Dnes jsme se dovědě-
li, že z osmi kandidátů na prezidenta dostal 
nejvíce hlasů pan generál ve výslužbě Petr 
Pavel a pan Andrej Babiš a z těchto dvou 
pak zvolíme prezidenta. Nevím, kam smě-
řují ty rádoby podpásové rány důvěrníka 
totalitního režimu před čtyřiceti léty, který 
se představuje jako „čau lidi“, asi proti tomu 
totalitnímu vojenskému rozvědčíku tak, že 
si asi nemají co vyčítat, neboť oba patřili 
k privilegovanějším občanům. Dávám však 
přednost a důvěru panu generálovi, kte-
rý mluvil otevřeně a posléze sloužil za náš 
stát v NATO. Chová se férově a já mohu toto 
posoudit ze zkušenosti. Ne všichni privile-
govaní, byli, jak se říká bezpáteřní a pomá-
hali těm, kteří pomoc potřebovali. Mluvím 
ze své zkušenosti. Když jsem po studiích 
odešla pracovat do menšího města, bylo 
mi doporučeno rozvázat pracovní poměr 
a hledat místo ve větším houfu, a tak jsem 
skončila ve stavebnictví v Praze a budovala, 
tak zvanou, komplexní bytovou výstavbu hl. 

m. Prahy. Tam byl statečný šéf zásobování, 
který mě do zaměstnání přijal a mým „proná-
sledovatelům“ sdělil, že by mě jinde do za-
městnání pro mé posudky nevzali. A proto 
si vážím lidí podle jejich charakteru a niko-
liv, kam se dostali.

Pan prezident sice nedoporučuje 
do čela státu vojáka, ale já nedoporuču-
ji do čela státu „mluvku“, který si vykládá 
ústavu státu po svém a líbivými slovy, že se 
o nás postará, klame občany. Líbivá slova 
na mne už dlouho neplatí, proto jsem pro 
kandidaturu generála.

Z knížky pana G. K. Chestertona 
„Paradoxy, aforismy a postřehy“ jsem se do-
četla, že jsou lidé, kteří tvrdí, že všechna his-
torická hnutí mají svůj původ v ekonomice 
a při tom se snaží donutit naši demokracii, 
aby se chovala pouze podle ekonomických 
zájmů. Tato marxistická menšina, jak je tam 
uvedeno, se heroicky pokouší přinutit svět, 
aby se choval podle ekonomických zájmů.

Volte toho, který ze sebe nedělá vše-
mocného, ekonomika je z různých důvo-
dů v celém světě „na štíru“ , ale věřme, že 
po chudých létech přijdou opět léta bohatá, 
ale musíme chtít a ruce neskládat! Článek 
vyjde po volbách, ale je platný.

Jarca Seidelová

Nejkrásnější slovo
Myslím si, že literární předloha i film 

„Nekonečný příběh“ končí tím, že hlavní 
hrdina má říct to nejkrásnější slovo. 
A když už to vypadá, že to nestihne, tak 
to řekne: „Maminka“ a zachrání celý svět 
Fantazie. Podle příběhu je slovo maminka 
tím nejkrásnějším i nejdůležitějším slovem 
na světě.

Nechci o tom polemizovat (leč kacířská 
otázka je nasnadě: souhlasí s tím i tatínko-
vé?); ne, skutečně nechci o tom polemizovat. 
Zvlášť v době nebinárních bytostí, v době, 
kdy se modelka vdá sama za sebe, aby se 
pak rozvedla a otevřela si živnost učící 
sebelásce…

Ale chci se zastavit u samotného pojme-
nování rodičů. Máma a táta.

Jsem otec dvou malých kluků. Samuelovi 
je pět a půl roku, Vincentovi devět měsíců. 
Takže víc a víc času trávím na nejrůznějších 
dětských hřištích a v zastřešených hernách. 
Ten správnej mazec nastává ve chvíli, kdy je 
na poměrně malém místě koncentrováno 
dvacet nebo třicet dětí a patnáct z nich na-
jednou volá rodiče. Všichni křičí mami nebo 
tati a pokud je akustika jen trošičku naruše-
ná, tak se okamžitě zvedne deset hlav, proto-
že podle hlasu to svoje dítě nepoznávají.

V jedné takové herně jsem našel řešení.
Je potřeba svolat Český lingvistický 

sjezd, který vymyslí a určí minimálně se-
dmdesát nových slov, které nahradí slova 
„máma“ a „táta“. Něco snadno zapamatova-
telného a snadno vyslovitelného. Ideálně 
dvouslabičného. Třeba takové výrazy jako 
blekr, čárpo nebo vózr či rupsa by mohly 

vyhovovat. Jakmile se vytvoří tabulka, kde 
budou tyto výrazy shrnuty, spárovány 
a bude určeno, která z nich jsou synonymem 
pro „máma“ a která pro „táta“, rozšíří se tato 
tabulka na matriky po celé zemi. Podle jed-
noduchého klíče, ideálně podle posledních 
tří koncových čísel rodného čísla, se pak ro-
dičům určí, jak je budou děti oslovovat. Ti, co 
budou mít smůlu (tzn. každý 70. rodič) zů-
stanou u starého pojmenování. A těm dalším 
se určí, že namísto máma je jejich děti budou 
oslovovat rupsa a táta se změní na blekr. Tím 
se společnost vyvaruje monotónnímu a už 
dávno překonanému, stále stejnému oslo-
vování rodičů. Navíc nová oslovení podpoří 
sebeurčení rodičů – dokážu si představit, 
že vzniknou fb skupiny rupsa / blekr a pak 
vědecké studie, dokazující, že všechny rupsy 
mají stejné vlastnosti a díky novému po-
jmenování, jim už nikdo nemůže zasahovat 
do jejich integrity. Blekrové se budou vyzna-
čovat stejnými zájmy a horoskopy přesta-
nou nesmyslně preferovat období narození 
jedince, ale budou vycházet ze zařazení 
rodičů a zařazení vlastní osoby. Asi takto: 
Blekr z linie vózr / čárpo bude mít tento tý-
den… Zatímco blekrové se budou sdružovat 
ve fanklubu Sparty, vózrové budou mít pre-
ference podstatně sešívanější.

Až dítě v herně nebo na hřišti zavolá 
na svého vózra, zvednou se dvě, tři hlavy 
(čistě statisticky není pravděpodobné, že by 
se mezi padesátkou rodičů nešla nějaká vět-
ší skupina stejně pojmenovaných) a navíc to 
bude i krásný impuls pro navázání nového 
přátelství.

Druhé, třetí a další dítě bude samozřej-
mě rodiče oslovovat stejně, jako to první. 
Smyslem nových pojmenování není dělat 
dětem v hlavičkách zmatek.

U nevlastních dětí samozřejmě zůstane 
pojmenování rodičů, tak jak je dítě zvyklé. 
Znamená to, že z vózra se klidně po rozvo-
du a novém manželství může stát zároveň 
i blekr.

A pokud má někdo pocit, že díky dělení 
společnosti na dalších 70 skupin může dojít 
k nějakým třecím plochám, můžu všechny 
uklidnit. Dítě, které bude oslovovat svoje ro-
diče rupsa / blekr se může v dospělosti stát 
členem skupiny vózr / čárpo. Z tohoto důvo-
du je jakékoliv nepřátelství naprosto nemys-
litelné, protože nikdo neví, čím se za pár let 
může sám stát.

Celý projekt je samozřejmě zamýšlen 
pro co největší podporu bezpečnosti dětí. 
Bude stačit jedna či dvě generace a už si ni-
kdo nevzpomene na to, že některé z výrazů 
jsou novotvary. Budou se sice muset upravit 
vydání starých knih a stejně tak i předabovat 
většina filmů, ale to je drobnost, kterou kaž-
dý rád vyřeší, protože se přece jedná o bez-
pečnost dětí a důstojnost rodičů. A předsta-
va, že jedna ze sbírek Jaroslava Seiferta se 
jmenuje jednoduše Rupsa mi nijak nevadí. 
Druhou možností je, že grafik na přebal zmi-
ňované knihy vtěsná všech 35 pojmenování 
pro rodiče ženského rodu. Když si to před-
stavím, jsem rád, že jedno z těch jmen bude 
i nadále znít: „Maminka“. Možná to nakonec 
bude to, které ve finále zachrání svět…

Pavel Frydrych

VLÁDA
Lidé ve vládě, jako jsou králové, prezi-

denti, sekretáři a ministři, mohou využívat 
daní vybraných od obyvatelstva pro smys-
lový požitek. Ve Śrimad-Bhagavatamu je 
řečeno, že v této Kali-yuze budou všichni 
vládci a lidé spojení s vládou vybírat daně 
pouze pro uspokojování smyslů. Vláda má 
velké finanční náklady a bez zvyšování daní 
se nemůže uživit. Vybrané daně se potom 
používají pro smyslový požitek vládních 
úředníků. Tito nezodpovědní politici za-
pomínají, že přijde okamžik, kdy jim smrt 
všechen smyslový požitek odebere. Někteří 
z nich jsou přesvědčeni o tom, že po smrti 
vše končí. Tuto ateistickou teorii kdysi vy-
myslel filozof jménem Carvaka, který do-
poručoval žít co nejbohatším způsobem, 
a za tím účelem žebrat, půjčovat si nebo 
krást. Prohlašoval také, že se člověk nemá 
bát smrti, příštího života, minulého života 
nebo bezpečnosti, protože jakmile se tělo 
spálí na prach, je se vším konec. To je filo-
zofie lidí propadlých materialismu. Takové 
filozofování však nikoho nezachrání před 
nebezpečím smrti ani před odporným příš-
tím životem.

Ze Śrímad Bhagavatamu vybrala 
Markéta Jandová.

P.S. Děkuji Anetě Matoulkové za pomoc s články.
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ČESKÁ NEJ – 1. část 
NEJ - přírodní zajímavosti
Nejhlubší propast:

 y Hranická u Teplic nad Bečvou v okre-
se Přerov, -244,5 m

Nejvyšší hora:
 y Sněžka, 1602 m n. m. v pohoří Krko-

noše (další vrcholy: LUČNÁ HORA – 
1547 m – KRKONOŠE, VYSOKÉ KOLO 
– 1503 m – KRKONOŠE, PRADĚD – 
1491 m – JESENÍKY, VYSOKÁ HOLE – 
1464 m – JESENÍKY)

Největrnější hora:
 y podle dlouhodobého měření Milešov-

ka (837 m) - „Hromová hora“. Nejvyšší 
vrchol Českého středohoří. V průmě-
ru 280 dní v roce zde vane silný vítr, 
pouze 7 dní v roce je zde bezvětří, roč-
ně je zde zaznamenáno až 35 bouřek, 
rekord je 5 úderů blesku do budovy 
observatoře během 15 minut

Největší chráněná krajinná oblast:
 y Beskydy, 1160 km2

Největší národní park:
 y Šumava, 685,2 km2

Nejníže položený bod : 
 y výtok Labe na hranici ČR u Hřenska 

v okrese Děčín, 115 m n. m. 
NEJ - voda

Nejdelší řeka:
 y Vltava, 433 km

Největší plocha povodí:
 y Labe, 51 103,9 km2

Největší přehradní nádrž:
 y Lipno v okresech Český Krumlov 

a Prachatice, plocha 4870 ha, max. 
hloubka 20 m

Nejobjemnější přehradní nádrž:
 y Orlík (704 000 000 m3)

Největší jezero:
 y Černé jezero na Šumavě v okrese Kla-

tovy, plocha 18,4 ha, max. hloubka 
39,8 m

Největší rybník:
 y Rožmberk v okrese Jindřichův Hradec, 

plocha 489 ha, max. hloubka 6,2 m
Nejdelší rybník:
 y Staňkovský rybník v obci Staňkov (Nej-

kratší vzdušná vzdálenost je 6 km 
a jeho osa je 7,5 km. Hráz rybníka je 
25 m vysoká a hloubka vody u hráze 
je asi 14 m. Hloubka u hranic je 7 m. 
Svou rozlohou 241 ha patří na sedmé 
místo, ale objemem vody jde o největ-
ší rybník v Česku.

Nejteplejší minerální pramen.
 y Vřídlo v Karlových Varech, 72 °C 

NEJ katastrálně
Nejvýše položené sídlo:

 y Filipova Huť v okrese Klatovy, 1093 m 
n. m.

Nejníže položené sídlo:
 y Hřensko v okrese Děčín, 130 m n. m.

Největší město:
 y hlavní město Praha, 1 186 855 obyv.

Nejmenší obec:
 y Závraty v okrese České Budějovice, 14 

obyvatel
Nejrozsáhlejší katastr obec:

 y Ralsko na Českolipsku
Nejvýchodnější obec:

 y Bukovec v okrese Frýdek-Místek
Nejzápadnější obec:

 y město Hranice u Aše 
Nejkratší název města/obce:

 y Aš (okres Cheb) a Eš (okres Pelhři-
mov) 

Vybral František Janeček

Provaz okolo rovníku
Pokusme se vyřešit následující slavnou úlo-

hu. Položme na rovník provaz. Bude mít přesně 
délku rovníku (okolo 40 000 km)a na každém 
místě bude přiléhat k Zemi.Teď tento nepřed-
stavitelně dlouhý provaz prodlužme přesně 
o jeden metr. Už neleží pevně, nýbrž je trošinku 
volnější. Jak moc? Přesněji řečeno: Kdyby tento 
o 1 m delší provaz byl na každém místě od rov-
níku stejně vzdálený, jak velká by byla tato vzdá-
lenost ? Bylo by ji možno vůbec rozlišit ? 1mm, 
1 cm – nebo dokonce ještě více?

Odpověď je vskutku překvapivá. Zjistíme to snadným výpočtem. Pozorujme kruh, který 
je tvořen rovníkem. Tento kruh má určitý poloměr, označme jej r. Nevíme přesně, jak 
velký je. Ale hned si ukážeme, že to ani vědět nepotřebujeme. Pak obvod o, tedy délka 
rovníku se vypočte ze známého vzorce o = 2∏r (∏ = 3,14...). Odtud poloměr r = o/2∏ 
Nyní se provaz o jeden metr prodlouží a znovu vytvoří perfektní kruh, jeho obvod je tedy 0 
+ 1, jeho poloměr  označme R. Pak platí: o + 1 = 2∏R  takže R = (o + 1)/2∏.
Vzdálenost provazu od rovníku je rovna rozdílu obou poloměrů:
R - r = (o + 1)/2∏ - o/2∏ = ((o + 1) - o) /2∏ = 1 / 2∏ = 0,159... 
Jestliže je použitá jednotka metr, pak vskutku překvapivá vzdálenost provazu od povrchu 
Země je téměř 16 cm. Výsledek je nezávislý na poloměru Země, poloměr nehraje žádnou 
roli.

Připravil František Janeček

Třídíte odpad?
V polickém měsíčníku pravidelně čtu 

články pana Ing. Troutnara o třídění odpadu. 
Doma máme barevné odpadkové koše 
na třídění. Děti mě poučí kam co vyhodit, když 
si nevím rady nebo kde na netu najít kam co 
patří. Popelnice máme za rohem, takže žádná 
křeč. Nebo že by snad ano?

Použitý kuchyňský olej. Poctivě ho slévám 
do plastových lahví a naučila jsem to i manže-
la. A pak nastane klasické Nerudovské - Kam 
s ním? Lahve jsou plné a postavit je na kon-
tejner u paneláku podle vyhlášky 8/2021 
dovoleno není. Černý „olejový“ kontejner 
jsem zatím nenašla. Takže zbývá jen odnést je 
do sběrného dvora.

Vzala jsem tašku, naskládala do ní lahve, 
přemluvila syna na procházku a šli jsme. Moje 
chyba byla, že jsem se nepřesvědčila dopředu, 
zda mají otevřeno. Neměli. Přece to nepovle-
čeme zase domů! „Mami, přece to tady jen tak 
nenecháš?“ „ Nechám! Zpátky to ani náho-
dou neponesu“. Možná by zrovna u sběrného 
dvora právě ta „olejová“ popelnice byla dobře 
využitá. Přiznávám se! Nechala jsem tašku 
s petkami naplněnými olejem z kuchyně stát 
u brány.

Napříště jsem už ale byla poučená. Zjistila 
jsem si dopředu, že mají ve sběrném dvoře 
otevřeno. Jenže o těch zřídkavých časech se 
dozvěděli asi i všichni ostatní Poličáci. Fronta 
aut s přívěsnými vozíky nebrala konce a já 
mezi nimi se dvěma lahvemi kuchyňského 
oleje. Trochu nejistě jdu k obsluze sběrné-
ho dvora a říkám, „Mám jen kuchyňský olej. 
Můžu to tady někde nechat?“ Nechtějte slyšet, 
jakým tónem jsem se od té ženské (za jiných 
okolností bych asi řekla milé paní) dozvěděla, 
že „to musím otevřít vrata, a to se musí zvá-
žit, zapsat a koukejte co tady toho dnes mám!“ 
Hrůzou se mi zježily vlasy na hlavě. „Nechcete 
mi tím říct, že tu budu se dvěma flaškama oleje 
stát tu frontu mezi auty? Na rovinu říkám ne-
budu! Hodím to cestou domů do první popel-
nice, kterou potkám.“ „ To nesmíte!“ „ Fakt?“

Co mě ten den zachránilo, abych si nepři-
padala jako neekologický hulvát? Pouhá náho-
da. Na řadě byl pán, který měl plnou krabici 
použitých barev, olejů a ředidel a musel s tím 
do garáže a zvážit a zapsat. Svezla jsem se 
s ním na jedné vlně. Postavila jsem tam taš-
ku, rychle zapsala své jméno, pozdravila jsem 
a byla fuč. Paní to asi potom po mě musela ješ-
tě zvážit a někde zkontrolovat, že jsem oprav-
du z Police a mám zaplacené odpady, protože 
v té rychlosti jsem ani nepředložila potvrzení 
o zaplacení popelnic.

Už máme v kuchyni zase nějaký nasbíraný 
olej a čekám na jaro. Až znovu otevřou sběrný 
dvůr i jindy než v sobotu a po prvním úplňku. 
A pořád se rozmýšlím, jestli tam půjdu s ole-
jem sama, nebo jestli dám možnost zažít něco 
mimořádného třeba manželovi. Ani mu ne-
budu říkat, že jsem ještě zjistila, že láhev má 
být veliká max 2l, a já si vzala petku od sirupu 
na 5l se širokým hrdlem. 

Jana Tauchmanová
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Liturgické mezidobí a doba postní
Leden utekl jako voda, která v tomto čase ani nezamrzla, 

a uvidíme co přinese druhý zimní poločas v únoru. Předpověď 
počasí je mírně příznivá, tak si možná užijeme i zimních rado-
vánek, a proženeme sněhovou lopatu.

Bez ohledu na počasí, po intenzivní a radostné době vá-
noční, zakončené svátkem Křtu Páně, jsme vstoupili do krát-
kého liturgického mezidobí. Čekají nás svátek Uvedení Páně 
do chrámu (Hromnice) a svátek Stolce sv. Petra. Ze svět-
ců si připomeneme třeba sv. Scholastiku, řeholnici, sestru  
sv. Benedikta, zakladatele Řádu Benediktinů. Její sochu máme 
v průčelí kostela, vpravo od vstupního portálu. 

Koncem února se pak o slovo přihlásí doba postní a pří-
prava na Velikonoce. Zahájíme ji už 22. února Popeleční stře-
dou. Tento den je vždy prvním velkým milníkem při našem 
putování křesťanským liturgickým rokem. Vyzývá nás k za-
myšlení nad naším životem, životní cestou a především nad 
naší vírou a pilíři, na kterých je vystavěna. (Obecně lze kon-
statovat, že základními pilíři křesťanské víry jsou: četba Bible, 
Boží slovo - modlitba - bohoslužba, svátosti - život z víry, služ-
ba pro druhé).  Postní doba a půst obecně, zdaleka není jenom 
o střídmosti v jídle nebo půstu od masa či zábavy. Je to pro-
středek, jak si na nějaký čas dát odstup od věcí či činností, kte-
ré nás „ovládají“ nebo jsme na nich „závislí“, prostředek, jak 
získat nadhled, prostředek, jak zajet na hlubinu, ke kořenům 
... Má přimět mysl a tělo k hledání základů naší víry a osobní-
ho vztahu s Bohem, objevovat Jeho lásku k nám a tuto lásku 
promítat do vztahů s lidmi kolem nás. Biblické texty všed-
ních i nedělních bohoslužeb prvních dvou týdnů nás povedou 
Ježíšovou cestou pouští s životními i každodenními pokušení-
mi a Ježíšovým návodem jak se jim postavit, k symbolickému 
výstup na horu Tábor, kde s učedníky zahlédneme předobraz 
Ježíšova vzkříšení a zaslechneme potvrzení jeho božského 
původu s výzvu k respektu a následování.  

Liturgická barva postní doby je fialová, o čtvrté neděli 
postní, zvané „Laetare“ (podle výzvy „Laetare Ierusalem …“, 
raduj se Jeruzaléme), ji krátce vystřídá barva růžová. K postní 
době patří také symbolické Křížové cesty, které budeme letos 
opět společně procházet. 

LITURGICKÝ KALENDÁŘ:
31. ledna -  Památka sv. Jana Boska, kněze, zakladatele   
 Salesiánů 
2. února -  Svátek Uvedení Páně do chrámu (hromnice)
5. února -  5. neděle v mezidobí (cyklus A)
10. února -  Památka sv. Scholastiky, řeholnice, patronky   
 benediktinského řádu
12. února -  6. neděle v mezidobí 
19. února -  7. neděle v mezidobí
22. února -  Popeleční středa, den přísného postu 
26. února -  1. neděle postní
5. března -  2. neděle postní

POŘAD BOHOSLUŽEB V ÚNORU: 
 ¾ v úterý a v pátek mše sv. od 18 hod.
 ¾ ve čtvrtek mše sv. od 8.30 hod.
 ¾ v sobotu  mše sv. s nedělní platností od 18.00 hod. 
 ¾ v neděli mše sv. od 9.30 hod.

 y 22. února, Popeleční středa - bohoslužba od 18. hod. 
 y každý pátek v postní době bude před mší sv. od 17.30 hod. 

společná liturgie Křížové cesty. 

Doporučujeme sledovat ohlášky a internetové stránky 
farnosti (www.farnostpolice.cz), kde budou v případě zpřís-
nění opatření uvedeny případné změny. 

ÚŘEDNÍ HODINY: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohoslužbě; případně 
podle potřeby po domluvě s knězem.

Rádi bychom všem popřáli krásné zimní dny a požehnanou 
a inspirující dobu postní.  

za ŘK farnost Lubomír Pilka, kněz 
a Jan Troutnar, člen pastorační rady farnosti

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

Městská policie
Městská policie v uplynulém období sloužila několikrát 

až do pozdních večerních hodin. Trochu si to žádá situace, 
protože dochází k celé řadě porušování veřejného pořádku. 
Pohybuje se nám po městě řada individuí, od nichž nikdy ne-
víte, co můžete čekat.

Městská policie dále pokračuje v kontrolách dopravy 
ve městě. Zejména je to dodržování místních úprav, tedy zá-
kazů, které z dopravních značení vyplývají. Nejedna taková 
kontrola pak končí i ukládáním „pokut“. Společně s námi zde 
pracuje čas od času i hlídka z „dopravky“ a samozřejmě i poli-
cisté z místního oddělení PČR.

Zajišťovali jsme usměrňování dopravy při dopravních ne-
hodách, pomáhali jsme občanům, kteří pomoc potřebovali, 
někteří o tom ani nevěděli, a to ne díky své zdravotní indispo-
zici, ale díky své nezměrné žízni, nutno ovšem rychle dodat, 
že vše proběhlo korektně a ve vzájemném porozumění. 

V různých dobách jsme kontrolovali pořádek v integrova-
ných obcích, které mají, na rozdíl od města, svá specifika.

Zajišťovali jsme samozřejmě i průběh prezidentských 
voleb.

Pravidelně jsme kontrolovali hladký průběh provozu 
sběrného dvora, namátkově svozy odpadu, pořádek na veřej-
ných prostranstvích a u kontejnerových stání. Některá stání 
jsou pod dohledem kamer, takže pochopitelně i kamerové zá-
znamy. Přestože je v obecné povědomosti kamerový systém, 
některým občanům je to jedno, a i v těchto místech vytváří 
taková alotria, že až škoda mluvit.

Po velmi dlouhé době bylo u nás Polici odcizeno auto.  
Ne nijak drahé, ani nové. Prostě zmizelo. Možných variant se 
přetřásalo mnoho. Kdo, jak a proč. A tak nás velmi překvapila 
zpráva od rakouských kolegů, kteří ho ani ne do týdne vypát-
rali u nich. Cesty Páně jsou přerůzné…

Mějte se hezky…
Petr Zima, ved. strážník MP
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SPORT / INZERCE 

PRODÁM 
DRUŽSTEVNÍ BYT 2 + 1, 

60 m2 v lokalitě  
ul. Gagarinova.  

Kontakt: 737 376 475 

Bohužel ani ke konci ledna nemáme na čem lyžovat. Jediná bílá plocha je 
Vrchlabský areál Vejsplachy s umělým sněhem, kam se mezi svátky a na začát-
ku ledna několikrát z Police vyjelo na trénink. V půlce ledna byl ale i tento okruh 
uzavřen, aby sníh vydržel až do neděle 22. ledna, kdy zde začíná Olympiáda 
dětí a mládeže – běžecké disciplíny. Jsme hrdí, že Královehradecký kraj bude 
reprezentovat také jeden Poličák – Vašek Liskovský (roč. 2009). Vašek úspěš-
ně zvládl nominační závod 30. prosince na umělém sněhu v Letohradu a do-
stal se do výběru za KH kraj. Budeme mu držet palce.

Tréninky od začátku roku probíhají pravidelně, i když jen na suchu, čas-
to i na blátě. Využíváme také kolečkové lyže/brusle, jezdíme na Petrovicích, 
na Klůčku a starší trénují výjezd z Machovské Lhoty na Karlów.

Zatím všechny na leden plánované krajské i republikové závody byly od-
kládány nebo rušeny. Věříme, že se co nejdříve situace zlepší a budeme tréno-
vat a závodit na sněhu.

Z pohledu organizátora závodů musíme také již v současné době naplá-
novat celoroční termínovku běhů. Termíny námi organizovaných i dalších 
místních závodů najdete na našich stránkách. Propozice budeme postupně 
doplňovat. 

Skol
Za SKI Police nad Metují, z s.

Helena Pohlová

Činnost klubu a námi pořádané závody finančně podporují: Královéhradecký 
kraj, Město Police nad Metují a MŠMT.

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování



Polický měsíčník
- periodický tisk města Police nad metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny B.n.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan Flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

FIEDLER s.r.o.

Broumov 28. 2. 2023 v 15.00 hod. 

23. 2. 2023  v 15.00 hod.

Informace na tel. číslech: 
491 522 877, 777 621 552 
http://autoskolafiedler.cz

AUTOŠKOLA

Police n. Metují 

Zahajuje kurzy: 

 Elmertex k.s., Velké Poříčí

p ř i j m e

  pracovníka do třísměnného  
provozu na pozici

     MISTR - SEŘIZOVAČ
Nabízíme:

Nástup:

• práci v menším kolektivu ve
firmě s dlouholetou tradicí

• mzdu odpovídající dané pozici
• pololetní bonusy + příspěvky

na stravování
• čas na zapracování

dle dohody

adresa:       Elmertex k.s.
           Náchodská 227

        549 32  Velké Poříčí

Životopisy zasílejte na: info@elmertex.cz
telefon: 491 482 389

 textilní produkce
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KULTURA
ÚNOR 
2023 POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota  a svátky: 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

KARNEVAL - BAREVŇÁCI
Neděle 26. 2. 2023 od 15:00
Tři hodiny skvělé zábavy a soutěží.  Prodej vstupenek 
na místě, pokladna bude otevřena hodinu před 
začátkem akce.

Vstupné: 50 Kč dospělí, 30 Kč děti

POLICKÁ UNIVERZITA VOLNÉHO ČASU
ARCHIVNÍ ZDROJE A HISTORICKÉ PRAMENY ANEB 
CO NAJDU VE STÁTNÍM OKRESNÍM ARCHIVU NÁCHOD
Úterý 28. 2. 2023 od 15:00
Přednáška Mgr. Jana Čížka, vedoucího 
Státního okresního archivu v Náchodě. Hledáte 
své předky nebo historii své nemovitosti? 
Chtěli byste sestavit rodokmen své rodiny? 
Na přednášce se dozvíte, jak se orientovat 
v matrikách, sčítacích operátech, digitalizovaných
archiváliích a hlavně, jak se orientovat
 v SOKa Náchod. Více na www.policko.cz
Další termíny přednášek: 14. 3. a 28. 3. 2023.  

ZÁPIS DO KURZU SPOLEČENSKÉHO TANCE 
A VÝCHOVY PRO MLÁDEŽ NA ROK 2023
Přihlášky jsou k dispozici v Informačním centru 
a na www.pellyhodomy.cz/cs/ke-stazeni

POSLEDNÍ LET
Pátek 3. 2. 2023 od 19:00
Účinkuje DS Divadlo Broumov. Pokud má první 
pilot zrovna zdravotní potíže, druhý pilot je mimo 
hru, mladší letuška neví, co se děje a ta starší má 
naopak plno důvodů mstít se všem okolo, nebude 
na tomto letu o problémy nouze. A aby nešlo 
i o život, nezbude nevinným cestujícím, než 
se do toho vložit…. Délka představení: 115 min, 
představení bez přestávky.

Vstupné: 100 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

VÁŠNIVOST, THRILLER
Pondělí 13. 2. 2023 od 19:00
V inscenaci Divadla Verze se představí 
Linda Rybová, Jana Janěková ml., David Matásek 
a Jan Holík. Žena se vrací domů z výletu o dva dny
 dříve. Volá manželovi, kde je, a on jí tvrdí, že je 
doma, dívá se na televizi a trochu si čte…
Řetězec falešných stop a nedorozumění se začíná
prodlužovat a zašmodrchávat… Skvěle napsaná 
hra sklidila po svém uvedení nadšené kritiky, které 
vyzdvihly např. „velké emoce a málo vět“, fakt, že 
„divák má permanentně falešnou stopu“ i že jde o 
„inteligentní psychothriller“. 
Věkové doporučení: 15+. 
Délka představení: 110 min. + přestávka.

Vstupné: 490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

OSM HOR
Neděle 5. 2. 2023 od 18:00
Film podle bestselleru Paola Cognettiho Osm 
hor je filmem o přátelství, dospívání a hledání 
cesty v životě na pozadí majestátních hor. Pietro 
je chlapec z rušného italského města, Bruno je 
kluk ze zapomenuté alpské vesnice. Jeden se 
každé léto vrací do hor s rodiči, druhý kopce 
nikdy neopouští. Sdílí lásku k majestátním 
vrcholům, složitý vztah k vlastním otcům a časem 
i husté plnovousy. Tak jako příroda roste, usychá 
a znovu vzkvétá, mění se i jejich přátelství. Ztráta 
v Pietrově životě ho po mnoha letech zavede zpět 
na venkov a opětovné setkání s Brunem změní 
jeho pohled na svět. 
Drama. Itálie / Belgie / Francie, 2022, 147 min.
Nevhodný mládeži do 12 let. Film s českými 
titulky.               
     Vstupné: 100 Kč

CESTA DO TVOJZEMÍ
Čtvrtek 9. 2. 2023 od 18:00
Daleko za hranicemi dětských hřišť existuje úžasný 
svět fantazie – Tvojzemí. Opice a krkavci tu mluví 
lidskou řečí a po zlatých pouštích se procházejí 
neskutečné stroje, které fungují v dokonalém 
souladu s přírodou. Desetiletý Riki uteče 
do Tvojzemí ze svého domova ve skutečném světě, 
protože zachytí signál vysílaný tajemným zářivým 
kamínkem. Tento kamenný zdroj velké síly, který 
chce každý získat, se ukryje v Rikiho srdci. Rikiho 
dobrodružná výprava za záchranou nejen vlastního 
života, ale i celého světa fantazie, může začít. 
Animovaný. Slovensko  / Česko / Belgie, 2022, 
86 min.       
   Vstupné: 80 Kč

PŘÁNÍ K NAROZENINÁM
Čtvrtek 16. 2. 2023 od 19:00
Líba má každý rok jediné narozeninové přání. 
Trvá na tom, aby se na její oslavě sešla celá 
rodina, což všichni vždy splnili. Tedy až 
do letošních narozenin. Její syn Petr má na tenhle 
rok jiné plány, a tak před rodinou předstírá 
nemoc. Letos chce totiž poprvé strávit narozeniny 
se svým přítelem Karlem, který má narozeniny 
ve stejný den. A Karel je pro zbytek rodiny Petrovým 
dlouho skrývaným tajemstvím. Líba se však své 
oslavy nehodlá jen tak lehce vzdát. Rozhodne 
se Petra překvapit a s celou rodinou se přesunout 
k němu. Nečekaná návštěva donutí Petra k rychlé 
improvizaci. Udělat před svou rodinou z přítele 
Karla kolegu z práce a z jeho sestry Veroniky svou 
přítelkyni je v podstatě hračka. Jenže to ještě 
Petr netuší, že tohle je teprve začátek a dnešní 
den bude jedna velká jízda na horské dráze...
Komedie. Česko, 2022, 93 min.     

Vstupné: 120 Kč

BUKO 
Čtvrtek 2. 3. 2023 od 19:00
Buko je kůň. A taky je to „dar z nebes“, který 
vypadá jako špatný vtip, protože jeho nová 
majitelka se koní bojí. Film Alice Nellis vypráví o 
tom, že štěstí přeje připraveným a taky těm, kteří 
se svému strachu dokážou postavit. 

Vstupné: 100 Kč

LEŽ … ANEB KOMEDIE 
O PRAVDĚ
Úterý 7. 3. 2023 od 19:00
V inscenaci Divadla Verze se představení 
Petra Špalková, Petr Lněnička, Eva Kodešová 
/ Gabriela Mikulková a Jan Dolanský. Hra 
o tom, zda je možné ve vztazích lhát. Kde 
končí ohleduplnost a začíná lež. A zda lze 
s absolutní pravdou ve vztahu obchodovat. 
Věkové doporučení: 15+. Délka představení: 1:40 
hod, představení bez přestávky.

Vstupné: 490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě

VELIKONOČNÍ POHÁDKA
Pondělí 20. 3. 2023 od 18:00 
Pohádka Divadýlka Mrak na motivy lidových 
zvyků a obyčejů, vhodná pro děti mateřských škol 
a prvního stupně ZŠ.  Délka představení cca 50 
min.

Vstupné: 90 Kč v předprodeji, 120 Kč na místě

SEDMERO KRKAVCŮ
Sobota 25. 3. 2023 od 18:00
Neděle 26. 3. 2023 od 18:00 
V novém muzikálu ZUŠ Police nad Metují a její 
dvorní skladatelky Ádi Kubečkové se představí 
pěvecké, taneční a dramatické oddělení ZUŠ. 
Prodej vstupenek od 8. 3. 2023.

Vstupné: 120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

JEDEN SVĚT
31. 3. - 2. 4. 2023 / Kolárovo divadlo
Pořádá: JULINKA z.s. Police nad Metují

OSTROSTŘELECKO-MĚSTSKÝ 
PLES
Sobota 15. 4. 2023 od 20:00 
/ Sál Pellyho domů

Pellyho domy Kino

Kolárovo divadlo

Připravujeme
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